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P o m u rs k i t isk

bo p r a z n o v a l

Letos 4. oktobra bodo prazno
vali v Časopisno-založniškem 
podjetju Pomurski tisk drugo 
obletnico ustanovitve podjetja 
in izvolitve prvega delavskega 
sveta. V ta namen bodo pripra
vili večjo razstavo slik iz živ
ljenja in dela kolektiva, kolek
tiv Pomurskega vestnika pa bo 
organiziral ob koncu tega mese
ca v M. Soboti javni ustni ča
sopis. Ustne časopise bodo pri
redili časnikarji kasneje tudi v 
nekaterih drugih krajih Po
murja.

Četrtega oktobra bo imel ko
lektiv podjetja interno prosla
vo z obširnim kulturnim in za
bavnim programom. Prav tako 
bo ob tem datumu izšla tudi po
sebna številka sindikalnega gla
sila kolektiva »Naše delo«.

JE S E N S K A
S E T E V

Letošnja jesenska setev je za 
kmetijsko Pomurje,  zopet dogodek 
osrednjega pomena. Kmetijski stro
kovnjaki imajo letos s setvijo čez 
glavo dela. Ne gre samo za to, da 
narekujejo vremenske razmere po
spešeno setev. Več preglavic povzro
čajo semena, ki jih semenarska služ
ba še ne more dobaviti v zadostni 
količini in kakovosti. Poleg tega je 
nastala v Pomurju zmeda med pro
izvajalci, ki z ozirom na enostransko 
kampanjo centralnega časopisja za 
italijanske sorte pšenice, ne vedo za 
kaj bi se pravzaprav odločili. Kme
tijski strokovnjaki pa priporočajo 
setev domačih sort žitaric, ki dajejo 
o Pomurju, ob že uveljavljenih agro

tehničnih merah, zadovoljiv 
hektarski donos, med tem ko 
zahtevajo uvožene italijanske 
sorte posebno obdelovanje in 
je za uvajanje teh sort potreb
no postopoma spreminjati tudi 
način gnojenja, nege odnosno 
sploh pridelovanja.

Semenski pridelek naših 
kmetijskih gospodarstev še ni 
kontroliran od semenske služ
be kmetijskega instituta in zato 
naša semenarska služba trenut
no ne more ustreči potrošni
kom s primernim semenom, 
čeprav ga ima na zalogi. Poleg 
semenskega pridelka s kmetij
skih posestev o Pomurju za 
poskuse na 4 ha (poldrug va
gon) je bilo odobrenih še tri 
vagone italijanskih sort za iste 
namene od drugod —  od petih 
naročenih. Ker so od tod dobi
la za svoje potrebe semena tu
di kmetijska posestva je ostala 
neznatna količina za kmetij
ske zadruge.

Ob tem naj še ugotovimo, da 
je letošnji pridelek merkantil- 
ne pšenice oskladiščen celo v 
prosvetnih dvoranah, ker ga 
podjetja ne odkupujejo, kar 
utegne povzročiti znatne teža
ve pridelovalcem, zlasti šibkim 
kmetijskim gospodarstvom.

Pred setvijo pa nastopa tudi 
vprašanje sodelovanja kmetij
skih zadrug s proizvajalci (ko
operacija), kar povečuje nalo
ge kmetijskih zadrug in obre
menjuje strokovnjake poslov
nih zvez, ki so se začele obliko
vati in uveljavljati. V zvezi s 
tem sodelovanjem obravnava
jo povsod različna poljedelska 
vprašanja, ki so o neposredni 
zvezi s setvijo odnosno koope
racijo.

Zaradi gospodarnosti o sode
lovanju naj bi kmetijske za
druge dobile v najem zemljo 
splošnega ljudskega premože
nja. Iz istega vzroka je treba 
izboljšati organizacijo dela 
strojnih odsekov, uveljavljati 
predvsem pričnemo mehaniza
cijo, skrbeti za priključke in 
nadomestne dele kmetijskih 
strojev, ki jih včasih nimajo 
na razpolago niti domače to
varne, upoštevati cenenost ne
katerih del s konjsko vprego 
(osipaoanje) in podobno.

Poleg tega pa je umestno, 
uveljaviti pospeševalne odseke 
pri kmetijskih zadrugah o smi
slu svetov pri ljudskih odbo
rih, namreč tako, da bodo od
seki o vseh nalogah sami raz
pravljali in sklepali in da bi 
sklepanje upravnih odborov 
kmetijskih zadrug mimo teh 
odsekov ne bilo veljavno. Ta
ko okrepljena vloga pospeše
valnih odsekov brez dvoma ne 
bo slabo izražena že o letošnji 
jesenski setvi, pa tudi ob dru
gih priložnostih.

Za zaključek pa je menda 
umestno želeti, da bi se okraj
na zadružna zveza zavzela za 
semenarsko službo izven Agro- 
murkurja ne zaradi trenutnih 
razmer o tem podjetju, temveč 
zaradi tega, da ta služba ne bo 
—  trgovina, s čemer bo ustvar
jen tudi boljši odnos kmetij
skih gospodarstev, ki se ukvar
jajo s pridelovanjem semen. 
Razen tega dvomijo nekateri 
kmetijski strokovnjaki o upra
vičenost kmetijskih gospodar
stev, razen selekcijskega pose
stva. ki m a višje pridelovalne 
stroške, na znatno višje cene 
semenskega pridelka.

Ob letošnji jesenski setvi je 
torej veliko aktualnih vpra
šanj in ne bo odveč, če doda
mo pomislek tovarišev iz Rad
gone: ali bi ne bilo dobro, če bi 
semenarna iz Ljubljane imela o 
Radgoni začasno izpostavo, ki 
bi se v doglednem času lahko 
osamosvojila?

V. S.

VSESTRANSKI NAPREDEK Z A D N J I H  P E T  LET  
V P O M U R J U

V PETIH LETIH CEZ 4 MILIJARDE 209 MILIJONOV DINARJEV NARODNEGA DOHODKA — POTROŠNJA UMETNIH GNOJIL ZA 4.2-KRAT 
VEČJA KOT LETA 1939 -  21« ho OBNOVLJENIH STRNJENIH NASADOV IN 6,? ha NASADOV JAGODICJA — ŽIVINOREJA SE JE ZNATNO IZ
BOLJŠALA -  POLOVICA KMETIJSKIH GOSPODARSTEV ELEKTRIFICIRANIH -  PRECEJŠNJE INVESTICIJE: INDUSTRIJA 1 MILIJARDO 29 
MILIJONOV -  ZA ADAPTACIJE IN NOVOGRADNJE V ŠOLSTVU IN PROSVETI 119 MILIJONOV DINARJEV.

Narodni dohodek prebivalstva v Pomurja se je 
večal ir leta v leto. Leta 1953 je  znašal narodni do
hodek gospodarstvo 4,3 milijarde dinarjev ali za 
1,8 več kot leto prej. Leto 1954 se je  povečal 
narodni dohodek v prim erjavi z letom 1952 za 
32,2 %  leto 1956 pa za 7,3 milijarde ali za 72,8 %.

Na povečanje narodnega dohodka je vpli
val predvsem porast indeksa cen na drob
no. Večji porast cen je bil zabeležen pred
vsem pri kmetijskih pridelkih in to za 41 
odstotkov ter pri obrtniških uslugah za 52 
odstotkov. Na povečanje narodnegu dohod
ka je vplivala večja industrijska proizvod
nja, delno pa tudi povečana proizvodnja v 
ostalih gospodarskih panogah. Sorazmerno 
največji narodni dohodek v industriji je za
beležen v letu 1955, ko sta pričeli obratova
ti Tovarna mlečnega prahu in Pomurska ti
skarna. Na povečanje narodnega dohodka v 
industrije je vplival tudi produstivnost de
la, ki pa še vedno ni zadovoljiva.

Narodni dohodek v kmetijstvu se je po
večal za 92,8 odstotka. Večji dohodki so bili 
zabeleženi pri živinoreji, manjši pri sadjar
stvu in vinogradništvu.

Tudi dejavnost kmetijskih zadrug se je 
zadnja leta močno povečala. To je opaziti 
predvsem pri odkupu in pri pospeševanju 
kmetijstva. Pridelovanje semen žitaric je 
bilo v glavnem zadovoljivo, na kar so vpli
vali sodobni agrotehnični ukrepi in različni 
poskusi.

Mnogo več kot kdajkoli prej so porabili 
zadnja leta naši kmetovalci in kmetijska go
spodarstva umetnih gnojil. Leta 1959 je zna
šala povprečna poraba umetnih gnojil na 
hektar 17 kg, leta 1956 99, kg, leta 1955 pa 
celo 105 kg.

Tudi glede kalcifikacije zemljišč smo do
segli v preteklem razdobju precejšnje uspe
he, vendar bi bili uspehi še večji, če bi ime
li dovolj apnenega materiala, ki ga nismo 
mogli nakupiti zaradi pomanjkanja prevoz
nih sredstev in zaradi slabega vremena.

V DOBRIH LETIH 300 VAGONOV 
SADJA ZA ODKUP

Najmočnejša sadjarska območja v Po
murju so: Pertoča, Bučkovci, Grad, Roga-

ševci, Stara gora, Radkovci, Vadarci, Can
kova, Puconci in Kuzma. V teh predelih 
prodajajo kmetovalci, če je letina količkaj 
dobra, tudi do 300 vagonov sadja letno. Na 
območju našega okraja so odkupile kmetij
ske zadruge leta 1956 okrog 800 vagonov 
sadja v vrednosti nad 150 milijonov dinar
jev ali 8.5 % vrednosti vseh odkupljenih pri
delkov. Sadovnjaki pa bi še bolje obrodili, 
če bi jim posvečali še več skrbi. V bodoče 
bo treba paziti tudi na to, da bomo vsako le
to obnovili vsaj 100 ha strnjenih nasadov. 
Pri tem bodo odločilne važnosti tudi sadjar
ski tečaji, rajonizacija sadjarskih okolišev 
in oskrba z zdravimi sadikami. Leta 1956 so 
vzgojile sadne drevesnice v Pomurju 19.721 
sadik jablan, 1.295 hrušk, 176 češenj ter 
614 breskev in marelic. Vse navedene sadi
ke smo porabili predvsem v domačih sadov
njakih.

Dokaj problematično pa je  stanje v vi
nogradništvu. Hektarski donosi v vinogradih 
so tako nizki, da nastaja vprašanje renta
bilnosti nadaljnjega obdelovanja. Izredno 

(Nadaljevanje na 2. strani)

"Sami izboljšujemo gospodarski položaj občine"
Kako se pripravljate na vo
litve?
Ker nam je že bilo dalj ča

sa znano, da bodo v jeseni vo
litve, smo tudi prej začeli raz
mišljati in se pripravljati na 
predvolilno dejavnost. Sprem
ljali smo delo posameznih od-

INTERVJU 
S PREDSEDNIKOM 

BELTINSKE OBČINE 
I. HORVATOM

bornikov, zlasti tistih, ki so bi
li bolj aktivni in bi jih  zato 
lahko predlagali za novi odbor. 
Vsem osnovnim organizacijam 
SZDL smo poslali tudi podrob
no analizo dela in uspehov ko
mune. Tako bodo naši predvo

lilni -aktivisti podkovani ne sa
mo z besedami, ampak tudi s 
številkami in dejstvi, ki so in 
jih ljudje lahko tudi vidijo.

O čem mislite na zborih vo
livcev razpravljati?
Potrebno bo ljudi dobro se

znaniti z dvodomnim sistemom, 
ki smo ga sicer imeli pri okraj
nem ljudskem odboru, a je 
kljub temu za občine novost. 
Naše dosežke in prednost tega 
komunalnega sistema pa bomo 
ocenjevali v povezanosti s sploš
nim jugoslovanskim družbenim 
in ekonomskim sistemom, kajti 
preprečiti je  potrebno ozka lo- 
kalistična gledanja na razmero 
v posameznih krajih. Govorili 
bomo tudi o zunanjepolitičnih 
dogodkih in vlogi Jugoslavije v

borbi za mir in dobre odnose 
med narodi. Končno pa bomo 
morali tudi govoriti o tem, kaj 
vse je  še v občini potrebno ure
diti in na kak način. Za primer 
nam bo služilo delo pri nasipu 
v Dolnji Bistrici, ki so ga po

magali graditi iz Odranec, Žiž
kov, Trnia, Crensovec in obeh 
Bistric, kar priča, da so ljudje 
v D. Bistrici in v okolici spo
znali, da je s skupnimi močmi 
in manjšimi stroški mogoče re- 

(Nadaljevanje na 5. strani)

IVAN HORVAT:
Prenaseljenost ni ovirale

KOOPERACIJA: Z OBOJESTRANSKIM 
P R E U D A R K O M

V ponedeljek predpoldne je bilo v sobi pred
sednika okrajne zadružne zveze tov. Štefana An
toliča, posvetovanje predstavnikov proizvajalnih 
zvez Pomurja. Pogovarjali so se o jesenski setvi, 
kooperaciji, investicijskih planih kmetijskih za
drug, proizvajalnih zvez in kmetijskih gospodar
stev.

Ugotovili so, da bo potrebno marsikaj v seme- 
narski službi izboljšati. Sorazmerje umetnih gno
jil, ki jih v Pomurju naročajo in tudi uporabljajo, 
se ne ujema s strokovnimi zahtevami in ga za se
danje potrebe ni dovolj naročenega. Za setev ozim
nih žitaric potrebujemo na naših setvenih površi
nah 26.000 ha 1313 vagonov ustreznih umetnih 
gnojil, naročili pa smo le eno petino ali 241 vago
nov. Sorazmerja med potrebnimi gnojili seveda ni. 
Veliko je povpraševanje po semenih za sortne po
skuse, ki jih ni dobiti, veliko viškov žit je vskladi- 
ščenih in zanje ni odkupovalcev in podobno.

Vse te in druge pomanjkljivosti opažajo kme
tijski strokovnjaki predvsem pri kooperaciji. Zaradi 
mnogih problemov se lotevajo proizvajalne zveze 
kooperacije s potrebnim poslovnim preudarkom.

S prav takim preudarkom sprejemajo kooperacijo 
dudi kmetje. Zaradi tega uspeh takega sodelovanja 

ne bo izkazan v zavidljivih statističnih podatkih, 
temveč v pripravljenih proizvodnih uspehih. Po
trebno se je namreč izogniti obojestranski lahko
miselnosti, nepoučenosti in morebitnim špekulaci
jam.

Uspelo izvedeno sodelovanje je odvisno tudi 
od reorganizacije kmetijskih zadrug, kjer teži 
osebje, zaposleno v zadrugah, v trgovine, ki se 
osamosvojijo — zato pač, ker so trgovsko izobraže
ni. Manj je v kmetijskih zadrugah kmetijskih 
strokovnjakov ali s prakso izšolanih kmetijcev, kar 
je pri novih stvareh, kot je kooperacija, zlasti ob
čutna. Na terenu motijo predvsem kmetovalci, ki 
se imenujejo za kmetijske strokovnjake, a nimajo 
ustreznega strokovnega znanja. Taki motijo uvaja
nje novih odnosov, kot se uveljavljajo s koopera
cijo.

Predvsem v bivšem ljutomerskem okraju mo
tijo nekatere akcije, kot je agitiranje zadružne 
hranilnice za kreditiranje in izstavljanje dokonč- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Po sklepu posvetovanja sekretariata OOSZDL in pred
sednikov občinskih odborov SZDL r a z p i s u j e  Okrajni 

odbor SZDL Murska Soboto

PREDVOLILNO TEKMOVANJE
med občinskimi odbori SZDL, z namenom, da se še bolj 

poživi aktivnost članstva.
Posebna komisija bo ocenjevala dosežene uspehe po:

1. % udeležbe na kandidacijskih zborih volilcev za oba 
zbora;

2. % udeležbe na volitvah v  oba zbora;
5. število volišč, ki bodo pred časom stoprocentno za

ključila volitve;
4. % izvoljenih žena v oba zbora;
5. % izvoljenih mladincev v oba zbora v odnosu na ce

lotno število izvoljenih.
6. število na novo sprejetih v članstvo SZDL in
7. število na novo včlanjenih kmetov v KZ v času pred

volilnih priprav. ,
Pri izračunavanju odstotka udeležbe bodo odšteti vo
livci, ki so vpisani v volilni imenik, pa niso mogli voliti 
(v JLA, na sezonskem delu, neznanega bivališča, v bolni

cah).
Določene so naslednje nagrade:

1. radioaparat v vrednosti 30.000 din ali knjige v isti 
vrednosti;

2. knjige po prosti izbiri v knjigarnah Pomurskega tiska 
za 15.000 din;

3. zastave ali knjige za 10.000 din.
Tekmovalna komisija mora v roku 10 dni po zadnjih 
volitvah predložiti, sekretariatu Okrajnega odbora SZDL 

svoje poročilo za razdelitev nagrad.
Občinski odbori SZDL naj v svoja tekmovanja med po
sameznimi organizacijami in društvi vključujejo tudi 

omenjene tekmovalne točke.
Sekretariat Okraj, odbora SZDL 

M u r s k a  S o b o t a

VREMENSKA NAPOVED 

za čas od 20. do 29. sept. 1957
Okrog 21. in 26. septembra 

padavine z močnimi ohladitva
mi; pozneje ob prvih razjasni
tvah nevarnost slane.

V ostalem v glavnem lepo in 
postopno toplejše vreine, ven
dar ne povsem brez motenj.



B O D IM O  V R E D N I  
SVETLIH TRADICIJ

Govor Rudija Čačinoviča 
člana sekretariata OO  
SZDL na proslavi 90-let- 
nice Besede v Bučkovcih

Na tem mestu je  bilo točno pred 90. leti 
prvo zborovanje obmurskih Slovenceo, zna
na malonedeljska »Beseda«. Ta dogodek ni 
bil osamljen v tistih časih, temveč ga m ora
mo štei v vrsto manifestacij volje slovenske
ga ljudstva za svoje narodnostne in tudi 
svoje socialne pravice. Med take ljudske in 
narodne manifestacije so spadali številni na
rodni tabori ob vsej narodnostno ogroženi 
slovenski meji, med njimi tabori v Žalcu, v 
Sevnici, pri Kapeli, v Ormožu; velika tabo
ra sta bila tudi v Šempasu na Goričkem in 
v Vižmarjih pri L jubljani. Na desnem m ur
skem obrežju našega okraja so bile tedaj 
štiri velike pri reditve: 6. septembra 1863 
proslava tisočletnice Cirila in Metoda v L ju 
tomeru, malonedeljska »Beseda«, prvi slo
venski tabor 9. avgusta 1886 v Ljutomeru 
ter zadnji slovenski tabor 19. ju n ija  1870 
pri Kapeli. To so bile velike množične m a
nifestacije, na katerih ni sodelovala samo 
maloštevilna inteligenca ali takozvani sred
nji sloji (trgovci, obrtniki itd.), temveč so 
se jih  udeležili v ogromni večini slovenski 
km etje in slovenski kmečki proletariat. Na 
nekaterih taborih, kot n. pr. v Vižmarjih 
pri Ljubljani, je  bilo preko 30 tisoč udele
žencev. Slovenske ljudske množice so imele 
na teh taborih po dolgih stoletjih (če izvza
memo dogodke in manifestacije iz revolu
cionarnega leta 1848 — popolne politične 
pasivnosti in nevednosti, priliko slišati in 
razpravljati na javnih shodih o perečih 
vprašanjih svoje vsakdanjosti. Glavni pred
met taborov, narodna obramba in zajezitev 
pangermanizma, ki je  prodrl na slovenska 
tla in začel z razdiralnim  delom, ni bil samo 
boj za pravice materinega jezika. Ta boj je 
bil tudi gospodarski in socialni. Pomen in 
uspeh teh manifestacij je ravno v tem. koli
kor so prebudile in razgibale tudi široke 
množice.

Malonedeljska beseda in tabori so bili v 
času, ko so nastajale v tedanji Avstro-Ogrski 
državi važne spremembe. Poskusi avstrijskih, 
nemških in drugih fevdalcev, plemstva, da 
bi s silo preprečili zedinjenje italijanskega 
naroda in zedinjenje Nemčije pod pruskim 
vodstvom, niso uspeli. Avstrija je bila po
ražena in to je ogrozilo tudi gospodarstvo 
tedanje fevdalne reakcije. Fevdalne mogoč
nike so zamenjali velekapitalistični nemški 
liberalci, dalje so avstrijski vladajoči krogi 
začeli iskati sporazuma z nemškimi kapita
listi in fevdalci in kmalu so postali tudi nji
hovi verni zavezniki in izvrševalci nemške 
imperialistične politike na Balkanu in proti 
slovanskim narodom. Težkoče vladajočih 
krogov v Avstriji po porazih v Italiji in od 
strani Prusov so izkoristili madžarski fev- 
dalnokapitalistični krogi in dosegli delitev 
oblasti in ustanovitev takozvane dvojne mo
narhije. V teh časih so deli slovenskega na
rodnostnega ozemlja prvič padli tudi na 
področje izven Avstrije: Beneški Slovenci 
so prišli po zgubljeni vojni pod Italijane, 
Prekmurski Slovenci pa po razdelitvi obla
sti med Dunajem in Pešto pod Madžare. Ta 
ločitev ozemlja našega sedanjega okraja z

državno mejo je  trajala  vse do leta 1919. 
Posledice te ločitve so bile znane, in rane, 
ki so jih  zadale našemu nacionalnemu in 
socialnemu življenju, so še danes občutne.

Čeprav so za novo dvojno monarhijo 
glasovali slovenski klerikalno-konservativni 
zastopniki, so slovenske ljudske množice po
kazale svoje ogorčenje v spontanih mani
festacijah za Zedinjeno Slovenijo. Iskale in

zahtevale so nove, odločnejše politike. To je 
vplivalo tudi na naprednejšo inteligenco in 
naprednejše meščanske elemente. Na veli
kih taborih so nastopali proti klerikalno 
konservativnim poskusom prodajanja nacio
nalnih interesov za drobne koncesije temu 
ali onemu veljaku ali skupini. Geslo Zedi
njene Slovenije, orientacije na sodelovanje 
z južnoslovanskimi in drugimi slovanskimi 
narodi, to so bila splošna gesla, množice pa 
so zahtevale tudi zboljšanje svojih življenj
skih prilik. To je bila doba vsakodnevnih 
rubežev, doba začetkov izseljevanja z rod
ne grude za kruhom v tujino ali mesta. 
Brezobzirno izkoriščanje delovnih ljudi je 
zahtevalo take slovenske politike, ki bi jih 
pri tem zaščitili. Tu pa slovenskemu delov
nemu ljudstvu tudi njegovo domače,, sicer 
nerazvito in neodločno meščanstvo več ni 
sledilo. Zapustilo je kmalu tudi gesla in za
stave, ki so jih tabori tako visoko dvignili. 
To slovensko liberalno meščanstvo je stopi
lo odkrito na pot kapitalističnega izkorišča
nja, na pot bogatenja na račun žuljev de
lovnih ljudi. Zavedna in ljudska inteligen
ca je bila zaradi tega kmalu še v težjem po
ložaju, saj je začutila pritisk tudi s takozva
ne liberalne strani. Porajal in naraščal pa 
je  že tudi slovenski proletariat; svojo orga
nizacijsko formo in svoj vpliv na politična 
dogajanja so začele dobivati že tudi sociali
stične in druge socialno progresivne ideje. 
Toda dolga je še bila pot trpljenja sloven
skega naroda in slovenskega delovnega 
ljudstva do dokončnega rešen ja svojega na
cionalnega in socialnega vprašanja.

Ce bi hoteli določiti zgodovinsko mesto 
malonedeljski »Besedi« bi jo morali posta

viti nekje med preddualistično dobo, t. j. 
pred dobo razdelitve interesov med Duna
jem  in Pešto, in pa med pojave, ki jih je 
izzval v pravi meri šele dualizem. Narodno 
gibanje se je  do 1. 1867 posluževalo ozkih, 
drobnih okvirjev in sredstev za svojo de
javnost: čitalnice, jezik, šolstvo itd. Šele od
por proti novi delitvi, države je  razgibal slo
venske množice, organizirane so manifesta
cije, ki jih  je  omogočala tudi nova ustava 
1867. L, katere 19. člen je  vsaj na papirju  
govoril o enakopravnosti narodov. Pobudo za 
to besedo je  dal občni zbor Narodne čital
nice, oziroma Božidar Raič in z njo bi po
častili zgodovinarja in buditelja iz Bučkovec 
Antona Krempla. Ob tej priložnosti so ho
teli prikazati tudi Remčevo igro »Samo«. 
Oblasti pa so hotele program skrčiti na ci
tiranje Kremplovega življenjepisa in po
zdrav cesarju, čeprav niti ni bil v progra
mu. Škof pa ni dovolil svečanosti pri na
grobnem spomeniku Krempla. In tu  je  pre- 
rastla beseda stare okvire; ko je  namreč 
glavar odšel, so se začeli govori o nevarnosti 
tujega nacionalnega pritiska, o potrebi iz
boljšanja gospodarstva in slično. V tem je 
bila manifestacija pri Mali Nedelji podobna 
ljutomerskemu taboru, katerega 90-letnico 
bomo praznovali prihodnje leto. »Beseda« pa 
je  bila, kot rečeno, še pred novim ustav
nim zakonom, ki je  to dovoljeval.

»Beseda« pa je  bila tudi pomembna m a
nifestacija enotnosti med slovenskim ljud 
stvom na eni in drugi strani Mure. Na n jej 
niso bili predstavniki različnih delov Slove
nije in Hrvaške, temveč tudi Prekm urci, o 
katerih kronist še posebej navaja, kako za
čenjajo čutiti z ljudstvom na južni strani 
Mure. Verjetno je  pri tem mnogo pomogel 
tudi Raič, ki je  imel na severni strani ži
vahne stike. »Beseda,« je  bila poslednja 
skupna manifestacija pred prehodom P rek 
murcev v drugo državo. Ponovila se je  pri
hodnjega leta na ljutomerskem taboru, k jer 
je  prisotnost 600 Prekm urcev že po delitvi 
države ponovno m anifestirala skupno pri
padnost in skupne cilje. Takih spontanih 
manifestacij nismo imeli vse do časov po 
prvi svetovni vojni. Morebiti bi jim  lahko 
prim erjali ljutomerske demonstracije 1. sep
tem bra 1935, ko je  k ljub  žandarjem  in nji-, 
hovim zasedam na tisoče Prekm urcev pre
plavalo Muro, da bi skupno z delovnimi 
ljudmi Slovenskih goric demonstrirali proti 
takratnem u krvavemu režimu, katerega mi
nister je  bil pop Korošec. Dolga je  bila pot. 
ki jo  je  prehodilo obmursko ljudstvo med 
malonedeljsko »Besedo«, ljutomerskim tabo
rom in krvavimi prvoseptemberskimi demon
stracijami v Ljutomeru, bila pa je  to do
sledna pot, ki je  vodila to ljudstvo k spo
znanju o povezanosti nacionalne in socialne 
osvoboditve, ga vodila po težkih letih preiz
kušnje. ko so si nemške in madžarske impe
rialistične in reakcionarne sile hotele spet 
dokončno razdeliti to zem ljo in postaviti d r
žavne meje  na Muri, vodila ga je  do spo
znanj, k je  je  definitivna rešitev.

(Nadaljevanje na 3. strani)

Rudi Čačinovič

Socialistična zveza delovnih 
ljudi in volitve

Na cestah, poljih, sestankih, 
zborih volilcev in domovih, 
skratka, povsod je  polno disku
sije o volitvah. Različne so raz
prave — večina analizira dose
danje uspehe komunalnega si
stema in vidi v u trjevan ju  tega 
edino pot našega h itrejšega raz
voja, nekateri posamezniki pa 
mislijo, da je  predvolilni čas 
najprim ernejši za posamezna 
osebna obračunavanja ali celo 
za izsiljevanje rešitev posamez
nih vrašanj. Vendar so vse raz
prave več ali m anj odraz vloge, 
ki jo  je  odnosno bi jo morala v 
povsod odigrati SZDL in njeni 
člani. Tu in tam zaslediš, da po
sameznim članom in ostalim d r
žavljanom ni jasna vloga SZDL, 
katero dobiva s tem, ko postaja 
vedno bolj množična javna tri
buna socialistične politike in mi
sli in s tem tudi politična osnov
na za vse državne in družbene 
samoupravne organe. Vloga 
SZDL je  prav v tem, da postaja 
vseljudski parlam ent in tako 
prevzema politično odgovornost 
za naš celoten socialistični raz
voj in s tem tudi opredeljuje 
sodelovanje z ljudskimi odbori 
in organi družbenega up rav lja 
nja, ki je  predvsem »v politični 
kontroli vseh teh organov po 
delovnih množicah«. Ta politič
na kontrola pomeni tudi dolž
nost SZDL, da razvija zdravo 
demokratično kritiko o delu teh 
organov, kakor tudi o delu po
sameznih odbornikov in drugih 
državljanov, ki delajo v organih 
družbenega uprav ljan ja . Iz te 
osnovne naloge izvira skrb in 
odgovornost osnovnih organiza
cij SZDL za politično pripravo 
volitev.

Osnovne organizacije SZDL 
in njeni člani se v veliki večini 
zavedajo političnega pomena je 
senskih volitev in obenem tudi 
odgovornosti: kam in kako bi se 
razvijala pri njih socialistična 
demokracija, če bi na prim er 
imeli za odbornika državljana. 

tki se še do danes ni opredelil 
za članstvo SZDL, če bi imeli za 
odbornika človeka, ki je  bil 
pred leti obsojen zaradi krimi
nala, če bi imeli za odbornika 
človeka, ki je bil obsojen zato. 
ker je  v najtežjih dneh naše 
zgodovine oborožen zasledoval 
partizane (s kakim občutkom ho
di na primer mimo plošče na
rodnega heroja Šumenjaka), ali 
človek, ki je  vsem znan kot ne- 
značajnež, sebičnež, pijanec, 
kako bi bilo. če bi nekoga 
kandidirali in volili samo iz ne
ke obveznosti.

Ce bi se kaj podobnega zgo
dilo, bi to škodovalo le voliv
cem in razvoju njihovega k ra 
ja  in pri tem pade vsa odgo
vornost na SZDL. katero mora 
skrbeti razvoj naše družbe, ki 
mora s prepričevanjem  kazati 
perspektivo vsem državljanom 
in jim  pri dviganju zavesti tudi 
pomagati.

Ali niso organizacije O F in 
njeni člani kazali smelo svetlo 
perspektivo našim ljudem  v ča
su NOB, ali niso organizacije 
SZDL in njeni člani v času naj- 
huišega pritiska z vzhoda v le
tu 1948 učili sodržavljane o po
trebnosti našega odpora in v ne
izbežnosti naše zmage. In tudi 
danes imajo organizacije SZDL 
in njeni člani vso pravico, še 
več, dolžnost, da vidijo in l ju 
dem pojasnju jejo  perspektivo 
našega razvoja, da na svojih 
članskih sestankih razpravljajo  
o ljudeh, ki naj usm erjajo  ta 
naš razvoj v domačem kra ju , 
občini in okraju, da razprav lja
jo o bodočih kandidatih, jih 
predlagajo na zborih volivcev, 
da se s prepričevanjem  vseh 
borijo za njihovo izvolitev in da 
istočasno razkrinkujejo  sleher
ne težnje posameznikov, ki po

svoji preteklosti, sedanjem delu 
in odnosu do socializma nimajo 
nobene legitimacije, da bi kan
didirali in bili celo izvoljeni.

Dolžnost članov SZDL je »da 
s svojim delom prispevajo k 
uspehu dejavnosti zveze« in tudi 
vseh državljanov, da jasno vi- , 
dijo, kako škodljive so pripom
be, ki se sicer redko tu in tain 
slišijo, če ta, ki nima nobene 
moralno politične kvalifikacije 
ne bo kandidiral, ne bo zadovo
ljive volilne udeležbe. Ali SZDL 
ni našla med mnogimi dobrimi 
drugih poštenih delovnih ljudi 
in na nje pokazala, da bi se 
okrog njih zbrali volivci in jih 
sprejeli za svoje kandidate?

Tam, kjer hočemo napredek, 
tam, k jer živi SZDL, tam, kjer 
poznajo uspehe, ki jih je že do
segla naša socialistična domovi
na, tam ni težav in tam pomeni 
predvolilni čas velik praznik 
žetve bogatih uspehov.

953 milijonov
d in a rje v z a  in ve sticije
Reorganizacija kmetijskih za

drug ima za posledico velike po
trebe po skladiščih predvsem 
za poljske pridelke in repro
dukcijski material. Ponekod ra
bijo tudi upravne prostore, hle
ve in strojne lope. Veliko za
drug potrebuje tudi primerne 
traktorje s priključki, mlatilni
ce in druge stroje. Nekatere za
druge so se odločile celo za 
kombajne, ki se lahko v skraj
nem primeru, ko gre za njiho
vo rentabilnost, uporabljajo tu
di kot mlatilnice, vendar naj se 
ne uporabljajo zgolj kot mla
tilnice (kot so traktorji —ka
mioni) . Manj gre za nabavo ple
menske živine. Pri vinogradni
ških gospodarstvih se zavzema
jo za obnovo vinogradov. Veli
ke načrte pa imajo v investici
jah tudi mlade proizvajalne 
zveze.

Investicijski program  km etij
skih zadrug znaša 217 milijonov 
513 tisoč dinarjev. Investicijski 
program  proizvajalnih zvez pa 
82 milijonov 653 tisoč dinarjev. 
Kmetijska gospodarstva pa pri
p rav lja jo  investicije v znesku 
294 miljonov 140 tisoč dinarjev. 
Med slednjimi je  najbolj zani
miv načrt lendavskega km etij
skega gospodarstva, ki predvi
deva gradnjo naprav za go
jitev  zelenjadi v zasteklenkah 
s pomočjo gretja  s plinom.

Skupne investicije bodo zna
šale 653 milijonov 821 tisoč di
narjev , toda zanje so potrebni 
še dobro izdelani elaborati, ugo
tovljena m ora biti upravičenost 
gradenj in rentabilnost investi
ranja . Ker bo vse to kar, pred
videvajo zadruge, proizvajalne 
zveze in km etijska gospodar
stva v investicijskem programu, 
ustvarjeno s krediti, se bo go
tovo program  nekoliko skrčil, 
toda sedanja številka z račle- 
njeno dokum entacijo je  že itak 
presenetljiva.

NOVA REPATICA

Pred manj kot mescem dni se je 
na nebu nenadoma pojavil nov ko
met. Brž ko se zmrači, ga lahko 
vidimo na zapadnem delu obzorja, 
ker ima zelo svetel rep.

Novo repatico je  prvi opazil 
astronom Antonin Mrkos, ne vedo 
pa še, kateremu planetnemu sistemu 
pripada. Skozi temo in strašen mraz 
(—270 stopinj Celzija) je  drvela več 
sto kilometrov velika ledena gmota. 
Ko se je  približala soncu je  začela 
zaradi toplote razpadati, osvobojeni 
plini pa so se izoblikovali v dolg, 
svetal rep — in na nebu se je  po
javil nov komet.

»NEDELJA SNABDEVANJA BEOGRADA"
Na prostoru Beograjskega 

sejma bo razstava proizvajal
cev pod naslovom »Nedelja 
snabdevanja Beograda« z na
menom, da se ustvari neposred
ni stik med proizvajalci in po
trošniki v našem naj večjem 
mestu. Na tem sejmu, ki bo od 
5. do 13. oktobra, bodo razstav

ljali tudi proizvajalci iz Po
m urja, predvsem nekaj naj
močnejših km etijskih zadrug. 
Če se uveljavim o na sejmu, 
imamo zagotovljena večja na
ročila za krompir, fižol, mlečne 
in mesne izdelke, s čemer se 
nam eravam o predstaviti Beo
grajčanom .

VSESTRANSKI NAPREDEK
(Nadaljevanje s 1. strani)

m ajhen pridelek v vinogradništvu je  po
vzročila slana, delno pa grozdni sukač, ki 
pa smo ga vse premalo uničevali, čeprav 
imamo že dovolj uspešnih škropiv.

V zadnjih petih letih je  opaziti tudi na
predek glede številčnega in kakovostnega 
stanja živine. Vsako leto je  namreč na tržiš
ču več viškov. Dejstvo pa je, da smo vlagali 
za izboljšanje živinoreje v zadnjih letih 
mnogo več sredstev kot za ostale kmetijske 
panoge. Za pospeševanje živinoreje smo da
li samo leta 1956 27 milijonov dinarjev. Od 
tega 10 miljonov za plem enjake, enodnevne 
piščance ter za različne razstave, 5,5 milijo
na dinarjev za umetno osemenjevanje, 6,2 
milijona dinarjev za zatiranje različnih bo
lezni. Znatno se je  izboljšala tudi mlečnost 
krav, predvsem rodovniških.

Lani do konca leta je  bilo elektrificira
nih več kot tričetrt naselij. K ljub temu pa 
še ni elektrificiranih okrog polovica kmeč
kih gospodarstev v Pomurju. Najboljši gle
de elektrifikacije sta občini Ljutom er in 
Radgona. V ljutomerski občini še nista 
elektrificirani samo še dve naselji, dočim je 
elektrifikacija v radgonski občini končana. 
Najm anj elektrificirani sta občini G rad in 
Šalovci-Petrovci. V občini Petrovci ni elek
trificirano še nobeno naselje, dočim so 
elektrificirali v graški občini leta 1956 sa
mo eno naselje.

jev in to sredstev sklada za samostojno raz
polaganje km etijskih organizacij 60 m ilijo
nov, sredstev zveznega investicijskega skla
da pa 60 milijonov dinarjev.

Negospodarske investicije smo kreditira
li izključno iz stanovanjskih skladov občin. 
Le v prosvetni in zdravstveni dejavnosti je 
finansiral nekatere dejavnosti okraj s pro
računskimi sredstvi.

Šolstvo - zdravstvo
V preteklih petih letih se je  izboljšala 

predvsem struktura obveznega izobraževa
nja. Ustanovljenih je  bilo 16 nižjih gimna
zij, število oddelkov v šolah pa se je  pove
čalo od 513 v letu 1952 na 594 v letu 1956. 
Tudi število učilnic se je  povečalo od 261 
na 307. V tem obdobju je bila ustanovljena 
tudi enoletna kmetijska šola v Podgradju 
pri Ljutom eru, Študijska knjižnica v M ur
ski Soboti, Pokrajinski muzej v M. Soboti 
itd. Z izblojšanjem pogojev izobraževanja se 
je  povečalo tudi število učencev na srednjih 
in visokih šolah.

Glede zdravstva smo dosegli najboljše 
uspehe pri osrednji zdravstveni ustanovi — 
splošni bolnišnici v Murski Soboti. Odprli 
smo dva nova samostojna oddelka: infek
cijskega in internega. Tako je  narasla zmog
ljivost soboške bolnišnice od prejšnjih  140 
na 344 postelj. Bolnišnica je  dobila tudi no
vo transfuzijsko postajo, prav tako pa so 
nabavili tudi sodoben instrum entarij in mo
derne aparate. V preteklih štirih letih je 
bilo investirano v bolnišnico skupno 138 mi
lijonov dinarjev. Investicije za ambulantno

službo in lekarne pa so znašale 37 milijonov 
dinarjev. Vsega smo porabili v teh letih za 
investicijske potrebe v zdravstvu čez 176 
milijonov dinarjev. Pri tem smo se posluže
vali sredstev iz lastnih in republiških skla
dov, deloma pa tudi sredstev iz okrajnega 
in občinskih proračunov. Pri om enjenih in
vesticijah niso všteta sredstva, porabljena za 
gradnjo bolnišnice v Rakičanu, ki je  bila 
zgrajena s sredstvi republike. Č e  p rim erja
mo investicije za bolnico z ostalimi investi
cijami, ugotavljamo, da smo dali za am bu
lantno službo znatno manj. O tem zgovorno 
priča stanje te službe. Skoraj povsod smo 
se morali zadovoljiti le z adaptacijami sta
rih zgradb v ta namen. Le v občini Videm 
so zgradili novo poslopje. Take rešitve so le 
začasne, kajti potrebe po am bulantah se bo
do znatno povečale predvsem, ko 1k> urejeno 
zavarovanje kmečkega prebivalstva.

Na splošno je  zdravstveno stanje prebi
valstva pri nas nezadovoljivo. To kaže tudi 
odstotek umrljivosti, ki je  najvišji v pri
m erjavi z ostalimi predeli Slovenije. Za so
cialno zaščito smo porabili od leta 1952 do 
ju lija  letos čez 150 milijonov dinarjev pro
računskih sredstev.

Iz kratkega orisa splošne družbeno-gospodarske 
dejavnosti našega okraja v zadnjih štirih letih je 
mogoče soditi na vsestranski napredek in na 
splošno izboljšanje življenjskih pogojev, kar je 
v veliki meri posledica utrjevanja splošnih demo
kratičnih oblik v gospodarskem in političnem živ
ljenju našega komunalnega sistema.

Investicijska dejavnost
Leta 1955 so bili formirani okrajni skla

di. Dohodki okrajnega investicijskega skla
da so znašali tega leta 108 milijonov, po
rabljenih pa je  bilo 98,3 milijona dinarjev; 
od tega 18,5 milijona dinarjev za km etij
stvo, 79,7 milijona pa za ostale gospodarske 
dejavnosti. Obseg celotnih investicij se je  
v letu 1956 precej povečal. Lani je  bilo po
rabljenih za gradnje 43,5 milijona, za opre
mo in montažo 995,9 milijona, za nakup ži
vine 4,4 milijona ter za ostale investicije 
244,6 m ilijona dinarjev. Po bančnih podat
kih za leto 1956 so porabile gospodarske or
ganizacije za finansiranje investicij 63,4 % 
skupnih sredstev. Potrošnja sredstev o k ra j
nega in občinskih investicijskih skladov je 
znašala 17,5 % , sredstev gospodarskih in 
družbenih organizacij 10,2 % , sredstev osta
lih družbenih skladov 4,5 %, sredstev zvez
nih skladov 3,8 %  in sredstev republiških 
skladov 0,6 % . Za investicije v kmetijstvu 
smo porabili 242 milijonov 800 tisoč dinar-

K O O P E R A C I J A(Nadaljevanje s prve strani)

nih obračunov o likvidaciji KDZ, kar zaradi isto
časnosti ne vpliva izpodbudno. Načrtnost v sklepa
nju sodelovanja izloča nevarnosti, da bi se delo 
spremenilo v kratkotrajno kampanjo. Pri tem je 
važno, da so se proizvajalne zveze orientirale pred
vsem na ekonomsko močne kmetijske zadruge, ki 
razpologajo s potrebno mehanizacijo in ni bojazni, 
da bi lahko postale v posameznih primerih balast 
uspehu.

V nekaterih primerih pristajajo na pogoje 
kooperacije kmetovalci, ki nimajo delovne sile, ne 
gnoja niti obdelane zemlje. Nekateri izmed takšnih 
ponujajo vse svoje obdelovalne površine (celotno 
posest) seveda s pogojem, da sklenejo pogodbo na

eno leto. To je očitna špekulacija, kajti zadruga bi 
vložila velika sredstva v to gospodarstvo in bi ne 
bila deležna rezultatov svojega prizadevanja, ker 
se v enem letu pridelek ne izboljša, temveč kvečje
mu po več letih — do šestih let. Na takšno zamisel 
prihajajo kmetje verjetno po pojavih, kot je ora
nje s traktorjem, ki je po pri nas uveljavljeni ceni 
2800 dinarjev na ha pravzaprav socialna podpora 
(v Vojvodini so cene višje vsaj za 2000 dinarjev 
po ha), kar pa razveljavlja enako vrednost partner
jev — zadruga : kmet.-

Nekoliko moti še dejstvo, da med proizvajalni
mi zvezami še vedno niso povsem določene teri
torialne meje in se tako še nekatere vasi med len

davsko in soboško proizvajalno zvezo niso povsem 
opredelile, kam bodo pripadale.

Zanimivo je, da je zanimanje za kooperacijo z 
živino znatno večje kot pa za žita. Morda je mo
goče to dejstvo raztolmačiti s tem, da je jesenska 
setev pred durmi in se je začela akcija za sodelo
vanje med zadrugo in kmetovalci glede žitaric ne
koliko pozno, če upoštevamo, da navadno mine 
nekaj časa, preden je kaka novost pojasnjena in 
proučena z obeh strani. V prihodnjem letu pa ne 
bo odveč, če uveljavimo kooperacijo tudi pri ko
ruzi, ki je predposevek in tako predstavlja začetno 
obdobje. V. S.

POMURSKI VESTNIK, 19. sept. 19572



L e p o  u s p e l a  p r o s la v a

»Besede«
Danes so Bučkovci, slikovito 

naselje na desnem bregu Mure, 
podobni velikemu m ravljišču, 
Nekaj uglednih gostov je  prišlo 

že včeraj, največ pa danes z ju 
traj na lepo okrašenih vozovih, 
avtomobilih, kolesih, pa tudi 
peš. Prireditelji so poskrbeli za 
praznično razpoloženje, ki ga je 
povzdignilo lepo sončno vreme 
in pa izborna ljutom erska kap
ljica s prleškimi krapci in gi- 
banjcami. Uvodoma je  treba 
priznati, da pomeni včerajšnja 
in današnja proslava malone- 
deljske » Besede« v Bučkovcih

dostojno m anifestacijo politične
ga in kulturnega življenja ožje
ga predela Prlekije.
Sprehod po razstavnih prostorih 

Potem ko je  predsednik vi
demske občine tov. Vladimir 
Kreft v prisotnosti sekretarja  
OK ZKS tov. Miloša Ledineka, 
zastopnikov OLO, zveznega 
ljudskega poslanca Ivana K ref
ta in drugih gostov odprl kme
tijsko in kulturno prosvetno 
razstavo, so razstavni prostori 
sprejeli prve obiskovalce. V pri
tličju nastopa večje število kme- 
tovalcev-zadružnikov, ki v 
okviru bučkovske km etijske za
druge razstavljajo  izbrano sad
je, grozdje in vrsto drugih 
km etijskih pridelkov. Iz grafi
konov je  obiskovalcem razvid
no, da bučkovski km etje pose
gajo po umetnih gnojilih, za
ščitnih sredstvih, izbranem se
menu, kar je  dokaz, da km etje 
uporabljajo  in uveljav ljajo  so
dobne izkušnje v kmetijstvu. 
Km etijska razstava bi imela ne
dvomno še večji pomen, če bi 
razstavljalci navedli ob razstav

ljenih  pridelkih hektarske do
nose.

V drugem delu razstave na
stopajo žene-zadružnice iz Vid
ma. Obiskovalec mora izreči 
priznanje nad okusno izdelani
mi prti in podobnimi predmeti, 
katerim  pa žal m anjka narodne 
motivike, ka r bi le dvignila n ji
hovo vrednost. Vsekakor pa si 
zadružnice zaslužijo pohvalo, 
ka r seveda velja tudi za raz
stavljene predmete šolskih otrok 
bučkovske šole. T retji, zaključ
ni del razstave, ki ga je  okusno 
opremila in obogatila s svojimi 
prispevki m ariborska študijska 
knjižnica, prikazuje bogato kul
turno dediščino ožjega predela 
Prlekije. V lepem vrstnem redu 
so zbrana dela vseh slovenskih 
naprednjakov, ki so tod skozi

stoletja budili nacionalno zavest 
in razvijali pisano slovensko 
besedo. Z uprizoritvijo »Rokov
njačev« IZUD Bučkovci je  bil 
sobotni spored prireditev kon
čan.
Okrog 2000 ljudi na zborovanju

Današnje slavnosti so se p ri
čele z polaganjem vencev pred 
spomenike padlim borcem, Ra
doslavu Razlagu in Antonu 
Kremplu. Takoj po tem je  sko
zi Bučkovce krenila pisana po
vorka konjenikov, gasilcev, čla
nov kulturno prosvetnih d ru 
štev in ostalega prebivalstva na

prostorni travnik, k je r  je  bila 
na istem mestu kot veliko zbo
rovanje pred devetdesetimi leti, 
osrednja proslava — veliko po
litično zborovanje z bogatim 
kulturnim  sporedom. Uvodoma 
je  zborovanje odprl in pozdra- 
val predsednik občine Videm 
tov. Vladimir Kreft, nato pa je 
govoril o zgodovinskem pomenu 
m alonedeljske »besede« član 
sekretarijata  OO SZDL Murska 
Sobota tov. Rudi Čačinovič. Po 
slavnostnem govoru je  predsed
nik občinskega ljudskega odbo
ra Videm tov. Vladimir Kreft v 
imenu občine poklonil odredu 
predvojaške vzgoje lep prapor. 
Zborovanje so lepo zaključili 
Radio Maribor z instrum ental
nim ansamblom Vitek in pevko 
Bredo Jankovo, Prleško Micko 
ter vokalnim kvintetom, z uspe
hom pa so nastopili tudi pevci 
in godba na pihala IZUD Buč
kovci.

Zaključni del proslav je  bil 
pooldne v Bučkovcih, k je r  so 
na željo obiskovalcev večkrat 
zavrteli film »Elektrika na vasi«

ki so ga posneli na pobudo 
zveznega ljudskega poslanca 
Ivana Krefta ob sodelovanju 
Kluba prleških študentov. Ob 
15. uri so člani Kluba prleških 
študentov uprizorili zgodovin
sko igro »Samo«.

Ob zaključku naj omenimo 
tudi to: Bučkovčani so bili pri
jetno presenečeni nad darilom 
— 500 lepih knjig v vrednosti 
nad 200 tisoč din — ki jim ga 
je  poklonilo Društvo bibliote
karjev  Slovenije, podružnica 
L jubljana. Lepa knjižna darila 
so prejeli tudi od študijske 
knjižnice Maribor ter od SZDL 
Slovenije.

Proslava v Bučkovcih bo šte
vilnim obiskovalcem ostala v 
neizbrisnem spominu.

Pred kmetijsko zadrugo v Bučkovcih . ..

Tečajniki sadjarskega tečaja v Bučkovcih

D R O B I Ž
Z MOTORJEM V OSEBNI AVTO 
Pred dnevi je  motorist Stjepan 

Vojnovič iz Varaždina na nekem 
ovinka v Križevcih pri Ljutomeru 
nenadoma zagledal pred seboj oseb
ni avto iz Avstrije, ki je  pravilno 
vozil po desni strani ceste. Da ne 
bi prišlo do trčenja, je  Vojnovič hi
tro z vso silo zavrl, kar je  imelo za 
posledico, da ga je  vrglo v prednji 
del avtomobila. K sreči motorist ni 
dobil težjih poškodb, pač pa je  mo
tor močno trpel.

NEPREVIDNI KOLESAR 
Na cestnem križišču v Črenšovcih 

je  pred dnevi prišlo zaradi nepre
vidnosti 26-letnega kolesarja Mirka 
P rajnarja  iz Strigove do hujše ne
sreče, katere žrtev je  bil neprevidni

kolesar. Po glavni cesti je  privozil 
težak 7 in pol tonski Naftin tovor
njak iz Lendave v istem hipu kot 
Prajnar po stranski cesti. P rajnar se 
je  z vso silo zagnal v prednji blat
nik, ki ga je  s tako silo odbil, da 
je  obležal na cesti. S počeno loba
njo in pretresom možgan so ga ta
koj prepeljali v soboško bolnico. Tu
di na podeželju morajo vozači upo
števati prometne predpise in biti 
vedno dovolj previdni.

PIONIRJI NA POHODU
V okviru 15. obletnice pionir

ske organizacije je  odpotovalo 
včeraj 5 pionirjev iz Pom urja 
na pohod v Makedonijo po sta 
rih partizanskih poteh.

Pohod bo trajal deset dni.

Sami izboljšujemo gospodarski
položaj občine(Nadaljevanje s 1. strani) 

siti milijone, ki so bili prej 
vsako leto uničeni.

Veliko pozornost pa bomo 
morali posvetiti kvaliteti posa
meznih kandidatov, kajti zave
dati se moramo novih nalog in 
pristojnosti občinskega ljudske
ga odbora, poleg tega pa bo nu j
na posledica slabega izbora v 
občinske ljudske odbore slab 
okrajni odbor oziroma krajevni 
odbori, slabi sveti in komisije. 
Zato volivci ne smejo ozko poj
movati volitev v občinske ljud 
ske odbore.

Katera dejavnost najbolj ka- 
rakterizira delo občinskega 
ljudskega odbora?
Brez dvoma zelo živahna ko

munalna dejavnost. V letu in 
pol nam je  uspelo popraviti 
vrsto mostov, ki so že ogražali 
promet, uredili mnogo propu- 
stov (samo za betonske cevi smo 
izdali 700.000 dinarjev), k ra jev 
ne poti so tudi boljše urejene 
kot prej, čutiti pa je  večjo di
scipliniranost pri navažanju 
gramoza, kar so v prejšnjih  
občinah nekateri stalno zane
m arjali. Ker nam je  bil gramoz 
predrag, smo v Dokležovju ku
pili 1,44 ha zemljišča, k je r  bo
mo lahko nakopali tisoče kubi- 
kov gramoza, ki pa bo tudi 
mnogo cenejši.

Krajevni odbori so pa tudi zače
li bolj skrbeti za zemljišča splošno 
ljudskega premoženja. Za primer 
naj navedem samo gozd ob Muri, zn 
katerega prej ni nihče skrbel, sedaj 
pa je  spet zasajen. Če bi se kdo te
ga spomnil pred leti, bi sedaj imeli 
tam že lepa mlada drevesa.

Precej dela pa je  imela sanitar
na inšpekcija. Sedaj so trgovine že 
mnogo bolje urejene in tudi v skla

diščih so umetna gnojila in drugo 
ločena od raznega špecerijskega in 
drugega blaga. Tudi v gostilnah so 
urejena stranišča, toda ne še po
vsod.

Šolska poslopja so v slabem sta
nju. Uredili smo nekatere razrede v 
belitnski šoli, ki so bil že neuporab
ni, in tudi drugod opravili manjša 
popravila, toda vsega je  zaenkrat 
preveč in zato bo v prihodnjih letih 
potrebno postopoma urejevati šole. 
Tudi druge stavbe, last splošno 
ljudskega premoženja, so v razpa
dajočem stanju in jih je  bilo po-

Veliko smo se trudili pri ure
jevanju  obrtnih delavnic socia
lističnega sektorja. Nekatere 
delavnice so bile že na robu 
propada. Mizarstvo je  na pri
m er delalo samo s 4 delavci, 
sedaj jih  je  tam zaposlenih 11, 
delajo v novih prostorih, storil
nost se je  precej povečala, de
la pa imajo tudi dovolj. Tudi 
obrtna delavnica »Sodarstvo« 
dobro kaže, n aročil pa ima to
liko, da bi lahko delalo 20 do 
25 delavcev. V »Pletilnici« so 
p rej delali samo pozimi, ker

Kakšne posebne uspehe sta 
dosegli na politično družbe
nem in gospodarskem pod
ročju?
Med velike uspehe politične

ga dela štejemo to, da so ljud 
je  spoznali pregosto naseljenost 
v naši občini, vendar pa ne ča
kajo  na socialne podpore, am
pak skušajo z vsemi sredstvi 
iztisniti iz zemlje čim več. V 
novih oblikah kooperacije med 
zadrugami in kmetovalci bodo 
ta prizadevanja rodila še večje 
uspehe. Ponosni smo pa, da 90 
krajevni odbori kot najnepo- 
srednejši predstavniki ljudske 
oblasti bili ves čas zelo živahni 
in si prizadevali v povezavi s 
SZDL in drugimi množičnimi 
organizacijami ter pristojnimi 
sveti urediti v domačih vaseh 
vrsto stvari. L judje so tudi po
polnoma razumeli in odobrava
li prizadevanja občinskega ljud 
skega odobra, da bi s čim m anj
šimi finančnimi sredstvi napra
vil čim več. Naša mladina tudi 
ne išče svojega življenjskega 

rostora samo na majhnem  
oščku domače zemlje, ampak 

si izbira razne druge poklice.
Pri tem ji tudi pomagamo, 

saj dajemo letno štipendij in 
podpor v skupnem znesku nad 
milijon dinarjev.

Tudi občinski urad je dobro ure
jen in temu gre tudi pripisati, da 
s skladi nismo razsipavali, ampak 
jih uporabljali predvsem za razvoj 
gospodarstva, ker se bodo le na ta 
način sredstva vračala in hkrati ve
čala ter tako dajala možnosti za na
daljnji razvoj. Končana je  tudi 
elektrifikacija, ki je  stala občane 
73,207.000 dinarjev. V bodoče bomo 
lahko začeli akcijo za gradnjo in 
urejevanje šol ali kaj podobnega. 
Toda vedno bomo morali upoštevati, 
da je  naša občina ekonomsko zelo 
šibka, z majhnimi dohodki in da bo 
zato potrebno zelo varčevati z de
narjem in ga koristno uporabljati.

Kako ste zadovoljni z delom 
občinskih ljudskih odborni
kov?
Težave smo imeli glede po

vezave z odborniki, nekateri pa 
tudi niso dorasli vsem nalogam. 
Nekaj jih  je  bilo zelo delavnih, 
nekaj pa tudi slabih. Na sploš
no bi pa d e jal, da so predsed
niki krajevnih odborov bili 
boljši od občinskih odbornikov.

Ali je  bilo čutiti pri delu 
ObLO kake pom anjkljivosti 
tako glede pristojnosti kakor 
tudi odnosov z OLO?
Pogrešali smo predvsem in

špekcijsko službo, ke r okrajna 
pač ne zmore vsega, sami pa 
smo ugotovili, da nekateri obrt
niki in gostilničarji prikrivajo 
svoje dohodke. Zato bo potreb
no v bodoče inšpekcijsko službo 
prenesti na občine.

Pozitiven je  tudi novi, posre
dni način volitev v okrajni ljud 
ski odbor, ker bodo tako o g ra j
ni odborniki neposredno pove
zani z delom občinskega odbo
ra, krajevnih odborov, volivci 
in drugimi organi, ki delajo v 
okviru občine, česar doslej ni 
bilo čutiti.

Kaj menite o občinskih zbo
rih proizvajalcev?
V občinah, ki so predvsem kme

tijskega značaja, zbori proizvajalcev 
ne bodo prišli tako do izraza kakor 
v industrijskih, ker bodo pač v 
obeh zborih zastopani isti sloji, kar 
bo značilno tudi za našo občino, ker 
nimamo večjih podjetij. Toda kljub 
temu bo to napredek, saj doslej na
ša obrtna podjetja niso imela v ob
činskem odboru nobenega predstav
nika, v bodoče pa bodo lahko prav 
tako sodelovala pri razdeljevanju 
sredstev, ki jih ustvarijo, skrbela za 
še večji razvoj podjetij, znala pa 
ceniti tudi napore za izboljšanje 
zdravstvenega, socialnega in kultur
nega stanja ter bodo tako tesneje 
povezana s splošnimi potrebami in 
prizadevanji občine.

Katere neposredne naloge ča
kajo novi ljudski odbor?
V zdravstvenem pogledu bo po

trebno marsikaj izboljšati. Imamo 
samo enega zdravnika za 16.000 pre
bivalcev, potreben je  tudi zobozdrav
nik, ambulanta in posvetovalnica za 
matere. Vse lesene mostove bo po
trebno zamenjati z železobetonskimi, 
popraviti šole, s pomočjo zadrug po
skrbeti za ureditev zadružnih domov 
in dvoran. Tudi nekaj novih trgovin 
bo potrebno odpreti in ustanoviti de
lavnice socialističnega sektorja. Le
po bi uspevalo podjetje s cement
arnami, za katerega imamo dober in 
poceni gramoz, trg bi pa imelo tudi 
precejšen. Enako bi uspevalo tudi 
tapetništvo. Osnovne naloge pa so 
glede razvoja kmetijstva in zadrug, 
od katerih je  potrebno ločiti trgo
vine, jih  oskrben s potrebnimi 
stroji in jitn tako omogočiti, da bo
do lahko pospeševale kmetijsko pro
izvodnjo in pomagale ljudem v bor
bi za lepše življenje. Zgraditi bo 
potrebno nekaj novih šol, učeči se 
mladini pa še bolj pomagati. To so 
osnovne naloge novega občinskega 
ljndskega odbora.

S. Balažič

I N T E R V J U
trebno popraviti. Za beltinski park 
smo naročili načrt in tako ga bomo 
lahko iz leta v leto urejevali. Po
leg tega pa smo zbrali denar za 
graditev šestanovanjskega bloka, kar 
smatramo za poseben uspeh. S tem 
bomo omilili tudi stanovanjsko sti
sko za uslužbence in druge.

K a k o  ste si prizadevali u trd i
ti gospodarski položaj občine?
Naša prva skrb so bile kme

tijske zadruge, ker smo upošte
vali kmetijski značaj občine. 
Uspelo nam je, da smo zadruž
ne odbore utrdili in polletne 
bilance nam že kažejo, da so 
zadruge, ki so bile p re j gospo
darsko zelo šibke, sedaj na do
bri poti. Težko pa je  dobiti 
sposobne upravnike in druge 
zadružne kadre z ustreznimi 
kvalifikacijami.

niso imeli niti obratnih sred
stev, sedaj delajo vse leto in 
to z uspehom. O dobrem razvo
ju  obrtnih podjetij socialistič
nega sektorja pa najbolje p ri
ča to. da privatni obrtniki od
povedujejo svoje obrti in se že
lijo zaposliti v socialističnih 
podjetjih.

Posamezni kmetovalci so p re
šli tudi na intenzivnejšo proiz
vodnjo in začeli gojiti paradiž
nike, grašek in dišavnice, kar 
je  bolj donosno. Sedaj smo 
ustanovili štiri kmetijsko-gospo- 
darske šole, z raznimi predava
nji pa pomagamo kmetovalcem, 
da vedo čim bolje izrabiti razne 
agrotehnične pridobitve. P re
cejšnjo oviro pa predstavlja 
neurejen trg, spremenljivost 
cen in slaba odkupna mreža.

(Nadaljevanje s 2. strani)
Ko se danes spominjamo od

ločnih manifestacij ljudstva teh 
lepih obmurskih predelov, na ti
sočletnih mejnikih slovenske 
zemlje, ko smo videli razstav
ljene slike in biografije ljudi, 
ki so mu s svojim znanjem, 
borbo in poštenjem pri njegovih 
naporih pomagali, ko smo vide
li razstave njegove gospodarske 
žilavosti, želje po lepem in bolj
šem, ne bi mogli končati te le 
pe manifestacije, če se ne bi 
spomnili na pot, ki smo jo na
redili v zadnjih 12 svobodnih 

'letih in na uspehe, ki so v zad
njem času doseženi ter na na-

znaten napredek. Narodni doho
dek v kmetijstvu na področju 
okraju se je  povečal za 92 odst., 
kljub povečanju cen se je 
stvarni dohodek močno povečal, 
posebno pri živinoreji. Mnogo je 
bilo storjenega z zamenjavo in 
proizvodnjo semen, tu pa bo po
treben še mnogo večji napor. 
Potrošnja umetnih gnojil se je 
povečala od 1.460 ton na 8.015 
ton, kooperacija pa omogoča tu 
še mnogo večji napredek. Za vi
demsko občino je zelo važno 
sadjarstvo, saj so n. pr. Bučkov
ci med najmočnejšimi sadjar
skimi področji. V okraju so KZ 
odkupile lani 800 vagonov sadja

in volimo take kandidate, ki bo
do garancija za predano in od
govorno delo za napredek naših 
občin, za izboljšanje naših živ
ljenjskih prilik. Jeseni bo naša 
skupščina sprejela perspektivni 
plan, ki bo vsekakor v prvi 
vrsti predvidel pospeševanje 
kmetijstva, dvig življenjskega 
standarda, uporabo naših re
zerv, povečanje storilnosti dela 
itd. Že doslej se je pokazalo, da 
ni vseeno, kako delajo ljudski 
odbori in da so rezultati mno
gokrat odvisni le od njihovih 
naporov in znanja. Zaradi tega 
naj izkoristim današnjo prilož
nost, da še enkrat pozovem na

Bodimo vredni svetlih tradicij
loge, ki nas vse čakajo, če ho
čemo nadaljevati svetlo pot 
borbe za napredek in boljše 
življenje na tej lepi zemlji.

Prireditve, razstave, spošto
vanje vseh, ki so pomogli tem 
krajem v njihovem razvoju, 
dokazuje, da ljudje po teh lepih 
vaseh ljubijo svoje kraje. Taka 
ljubezen je danes, v sistemu 
naše socialistične demokracije 
še toliko bolj na mestu. Samo 
s tako ljubeznijo, z zagrizenost
jo, pozitivno in ustvarjalno za
grizenostjo v borbi za dvig in 
izkoriščanje vseh domačih mož
nosti je ključ še močnejšega in 
trdnejšega napredka. Danes je 

| naša občina tisto področje, kjer 
imajo državljani neposredno 
možnost za delo. Videmska ob
čina je že pokazala s par pri
meri. no katerih mora iti. če naj 
napreduje in če naj izboljša 
svojim občanom njihove živ
ljenjske pogoje. Vzorni center 
je seveda samo še skromen za
četek. Danes je ne samo videm
skim, ampak slovenskim obča
nom vsak dan jasneje, kakšno 
vlogo imajo občine in delo v 

j  njih. zakaj so potrebna tudi 
sredstva za občinske proračune, 
investicije in kakšen pomen 
imajo tudi za dvig kmetijske 
proizvodnje, brez katere spet ni 
pričakovati zboljšanja. Mi mno
gokrat nismo zadovoljni z dose
ženim. Morebiti je zato dobro, 
če se spominjamo tudi pretek
losti in težav, ki smo jih mora
li prehoditi. Znaki napredka so 
vidni povsod. Občina Videm je 
ena izmed občin, ki so v elek
trifikaciji najbolj napredovale, 
saj ima od 56 naselij 35 elek
trificiranih (92%) in sedaj bo
do elektrificirana še tri naselja. 
Potrebno je  vložiti napore, da 
bodo elektrificirana še gospo
darstva, ki doslej niso. Če gle
damo v okrajnem merilu, je tu
di napredek znaten. Iz okrajnih 
sredstev investicijskega sklada 
se je uporabilo za elektrifikaci
jo skoro 16 milijonov din. Da
nes si veliko prizadevamo za iz
boljšanje kmetijstva, prehaja
mo na nove metode kooperaci
je, ki naj bi temu dvigu vse
stransko pomogla. Če pogledamo 
razvoj v zadnjih štirih letih, vi
dimo že tudi v tem obdobju

v skupni prodajni vrednosti nad 
150 milijonov din ali 8,5 odst. 
vrednosti vseh odkupljenih 
kmetijskih pridelkov. Proizvod
nja bi bila še boljša, če bi bilo 
oskrbovanje dreves sodobnejše. 
Dolgo bi bilo naštevati različne 
uspehe in tudi nove možnosti za. 
nadaljnji razvoj živinoreje (tu 
še posebej delo na osemenjeva
nju). vinogradništva, borbe pro
ti škodljivcem itd. Čeprav je 
porast narodnega dohodka v 
okraju računan po tekočih ce
nah (leta 1952 za 72.8 odst. in 
sedanja vrednost 7,3 milijarde 
din), je  znaten kl jub porastu cen 
na malo za 19 odstotkov. Pove
čale so se predvsem cene kme
tijskim pridelkom za 41 odst. 
in obrtniškim uslugam za 52 
odstotka. Mnogo bo treba napo
rov na področju občine in na 
področju širše skupnosti okraja. 
Za napredek pa je soodgovo
ren vsak član te skupnosti. V 
tej skupnosti ima pravice, pa tu
di dolžnosti. Neposredno lahko 
sedaj sodeluje v upravljanju z 
najrazličnejšimi družbenimi po
sli. dolžan pa je, da svoje oseb
ne interese vsklaja s skupnimi. 
Dosedanjim možnostim soodlo
čanja pri oblasti: ljudskim od
borom. zborom volivcev, delav
skim svetom in sl. so dobile ob
čine še nov organ, svete proiz
vajalcev. v katere delovni ljud
je po občinah (delavci v gospo
darskih organizacijah, kmetijski 
proizvajalci) lahko volijo svoie 
predstavnike, ki bodo neposred
no odločali in vplivali na go
spodarsko politiko v občini, na 
gospodarske plane. To je toliko 
važnejše, ker se je gospodarska 
važnost občine povečala s ustva
ritvi io različnih fondov (inve
sticijskih. stanovanjskih, social
nih, kmetijskih itd.) Kot ie zna
no. bodo odbornike za okrajne 
l judske odbore volili občinski 
l judski odbori iz svoje sredine. 
Tako bodo občine in širša skup
nost občin, okraj. še bolje pove
zani. Saj se nobena občina ne 
more izolirati na svojem pod
ročju. temveč mora videti tudi 
skupne, to je tudi svoje interese 
na širšem področju.

Stojimo neposredno pred vo
litvami v socialistične občine, ki 
so osnovne edinice naše de
mokratične ureditve. Izbirajmo

čim večje sodelovanje pri volit
vah in na izbor takih odborni
kov, ki bodo v polni meri ustre
zali lastnostim, ki jih priporoča 
v svojem proglasu Sesti plenum 
Zveznega odbora Socialistične 
zveze. Prvič bodo sedaj tudi 
volitve v skupnem obmouskem 
okraju. Naši okrajni odbor
niki naj bodo vredni svetlih 
tradicij naporov stoletij, da bi 
ljudstvo končno na obeh brego
vih živelo v tesni skupnosti in s 
polno silo in nemoteno gradilo 
skupno svojo boljšo bodočnost. 
Zaradi tega volimo odbornike, ki 
ljubijo svojo ožjo sredino, pri 
srcu pa naj jim bo tudi širša 
skupnost, interes vseh nas, po 
oni Kremplovi» naj ne bi sovra
žila in dražila vesnica vesnice 
itd.«

Današnja proslava »Besede« 
in ljudskih taborov pa ne bi bi
la dostojna, če se pri tem ne bi 
spomnili uspehov in ugleda, ki 
jih je dosegla naša zvezna 
ljudska republika v sicer krat
kem času svojega obstoja. Naša 
država se ne bori samo proti iz
koriščanju človeka po človeku, 
za socialistične odnose navzno
ter, za čim širše soodločanje dr
žavljanov v delu ljudskih odbo
rov (147.045 državljanov sodelu
je v delu ljudskih odborov, 
45.382 državljanov je članov 
krajevnih odborov). Naši notra
nji uspehi (povečanje proizvod
nje in ind. od zadnjih volitev 
za 74 odst., povečanje nacional
nega dohodka od predvojnih 
priborili naši mladi državi 
ugled v svetu. Socialistična dr
žava ne more biti drugo kot za
govornica mirovnega sodelova
nja, miru v svetu in daje s svo
jo politiko vzgled drugim. S 
svojo politiko za mirovno ko
eksistenco in proti vsaki udelež
bi v politiki tega ali onega blo
ka je doživela tak ugled kot ga 
ne samo nikoli ni imela pred
vojna Jugoslavija, temveč kot 
ga nimajo niti mnogo večje dr
žave. In kar je važno, da ta 
njena politika vsak dan bolj 
prodira kot edina rešitev sveta 
pred katastrofo nuklearne smrti. 
Razvoj naših odnosov z vzhod
nimi državami pa dokazuje, da 
je njen vzgled bil tudi ogrom
na usluga razvoju socialističnih 
odnosov med državami, ki gra
dijo socializem.
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Predvolilni
utrinki

Pomurje je o znamenju raz
gibanih predvolilnih priprav. 
Odborniki in ljudski poslanci 
(ne osi) v s e  pogosteje obisku
jejo svoje volilne enote, kjer 
polagajo na tehtnico javnega 
mnenja svoje delo v minuli 
mandatni dobi. Na predvolil
nih sestankih prihaja na dan 
marsikak problem, ki ga je 
čas že potisnil v ozadje, pa je 
sedaj pred volitvami znova 
razplamtel. Gradnja šol, slabe 
ceste, pomanjkanje stanovanj, 
cene, davki, takse in še marsi
kaj je, kar žuli volivce. Izbira 
kandidatov je velika, zato pri
hajajo v poštev le najboljši. V 
večini primerov so se zedinili 
za kandidate že na sestankih 
Socialistične zveze, ker pa ni 
bilo soglasja, se bodo dokonč
no odločili na zborih volivcev. 
Med kandidati je precej žena in 
mladine, iz česar sklepamo, da 
bodo novi ljudski odbori v Po
murju pomlajeni z novimi 
ljudmi.

V občini Murska Sobota so 
po dobro obiskanih sestankih 
Socialistične zveze pričeli z 
zbori volivcev. V samem mestu 
je bil najboljši sestanek na 
Trgu zmage, kjer je bilo med 
sto volivci največ žena, ki so 
predlagale enotno kandidatu
ro —  žena seveda! V Bahov
cih, Krogu, Dokležovju in po 
ostalih vaseh ob Muri so kmet
je na sestankih kritizirali VS, 
ki že več let zavlačuje dokonč
no ureditev lastninskih odno
sov ob razbremenilnem kana
lu. V mestu pa so volivci naj
več razpravljali o zimskem iz
obraževalnem delu, o neureje
nosti tržišča ter o podobnih 
problemih.

V občini Martjanci so si 
množične organizacije napove
dale medsebojno tekmovanje, 
kdo bo najlepše okrasil voli
šča in najbolje opravil voli
tve. V obmejni občini Petrovci- 
Šalovci so predvolilne priprave 
v polnem razmahu. Udelež
ba na sestankih SZDL je bila 
povsod zadovoljiva razen v 
Hodošu. Tu je treba slab obisk 
pripisati nedelavnosti vaškega 
odbora, saj je bil na prvem se
stanku prisoten le en odbornik 
in še ta je modro molčal.

V občini Lendava je o pred
volilnih pripravah zlasti aktiv
na mladina in žene. V občini 
bodo imeli 26 volilnih enot, ki 
zajemajo 36 vasi. Težave ima
jo v tem, ker vsaka vas želi 
imeti svojega odbornika, kar je 
kajpak nemogoče. V občini 
Beltinci je treba posebno po
hvaliti vaščane v treh Bistri- 
cah, razgibane pa so tudi osta
le vasi kot n. pr. Crensovci, 
Trnje, Beltinci in druge.

V občini Gornja Radgona 
veliko razpravljajo o gospo
darskih problemih občine. V 
Apaški dolini kmetje zahteva
jo, da se že enkrat reši vpra
šanje gozdov, brez katerih je 
težavno gospodariti. Precej 
razpravljajo tudi o sodelova
nju med kmetijskimi zadruga
mi in proizvajalci ter o tekmo
vanju za višje hektarske dono
se v kmetijstvu. V Vidmu in 
okolici se kmetje sprašujejo, 
kako bo z regulacijo Ščavnice, 
kar žuli volivce tudi v sosednji 
občini. V občini Ljutomer vo
livci razpravljajo o komunal
nih probjemih, zanimajo pa se 
tudi za zimsko izobraževalno 
delo.

Seveda, o vseh ni moč po
hvalno pisati. V Kuzmi je n. 
pr. prišlo na sestanek SZDL le 
nekaj učiteljev in uslužbencev, 
pa še ti si niso imeli kaj za 
povedati. V Bodoncih volivci 
žele, da kandidira neki mladi
nec, ta pa se na ose kriplje 
brani kandidature. Ker je ta
kih primerov v Pomurju več, 
bo vzrok, da volivci —  mla
dinci odklanjajo kandidaturo, 
najbrž o tem, ker je mladina 
zapostavljena. V Rogaševcih . 
ter v sosednji vasi se je sesta
nek SZDL spremenil v neplod
no razpravo o kolhozih in po
dobnih izmišljotinah, na naj
važnejše probleme pa se niso 
spomnili.

Iz teh bežno navedenih pred
volilnih utrinkov lahko skle
pamo. da ljudje o Pomurju 
jemljejo resno volitve v občin
ske ljudske odbore

-ze

V VLAKU JE ZAGLEDAL
LUČ SVETA
Prejšn ji teden se je  z ju tra 

n jim  vlakom peljala V. R. z 
Goričkega v porodnišnico, ker 
je  pričakovala veseli dogodek. 
A čas jo  je  prehitel. Med vož
n jo  ie v vlaku rodila krepkega 
dečka. Po prihodu vlaka v M. 
Soboto so oba nemudoma pre
peljali v porodnišnico, k je r  sta 
oba zdrava in se dobro počutita.

Uspehi b e ltin ske  občine
Te dni so v vaseh beltinske 

občine zbori volivcev, na kate
rih volivci razpravljajo o delu 
občinskega ljudskega odbora ter 
o kandidatih za novi ljudski 
odbor. Na zboru volivcev v Bel
tincih je  bilo okrog 200 voliv
cev. Izbira kandidatov za novi 
ljudski odbor je  dokaj dobra. 
V Beltincih bodo volili 2 odbor
nika, predlogov pa je seveda 
mnogo več.

V beltinski občini je  bilo v 
preteklih letih precej storjene
ga. Tako so zaključili elektrifi
kacijo, za katero so porabili 
okrog 73 milijonov dinarjev. 
Vsa ta  sredstva so bila ustvar
jena v občini zadnji dve leti.

Za zgraditev novih mostov in 
za razne propuste je  bilo po
rabljenih 1,300.000 dinarjev. Na 
krajevne poti so navozili okrog 
4317 m’ gramoza. Občinski ljud 

ski odbor je  skrbel tudi za po
pravilo stanovanjskih hiš, saj je  
bilo porabljenih za razna po
pravila teh okrog 1 milijon 247 
tisoč dinarjev. Za gradnjo sta
novanjskega bloka pa so zbrali 
letos okrog 9 milijonov dinar
jev.

Precejšnje izdatke je  imela 
beltinska občina za zdravljenje. 
V poldrugem letu so izdali v ta 
namen 24 milijonov dinarjev, 
stroški socialnega varstva pa so 
znašali 6 milijonov dinarjev.

V nekaj več kot enem ietu je  
bilo zgrajenih v beltinski obči
ni 57 stanovanjskih in gospo
darskih zgradb, 55 samo stano
vanjskih in 31 samo gospodar
skih zgradb. K teinu je  treba 
prišteti še 153 večjih popravil, 
katerih predračunska vsota je  
znašala nekaj okrog 323 m ilijo
nov dinarjev. P recejšnje stro
ške je  imela beltinska občina 
tudi z regulacijo Mure. V ta 
namen je  bilo porabljenih zad
nja leta 68 milijonov dinarjev.

Veliko so prispevali prebival
ci beltinske občine k posamez
nim delovnim akcijam s pro
stovoljnim delom. To predvsem 
pri elektrifikaciji, pri kopanju 
različnih jarkov, urejevanju 
poti, pri obnovi parka v Bel
tincih, pri zidanju mostov itd.

A. H.

I Z  C V E N A
Pred nedavnim je  organiziral ak

tiv mladih zadružnikov na Cvenu 
tekmo koscev. Pomerili so se kosci 
iz Cvena in Krapja.

Ljudje iz Cvena so že v zgod
njih popoldanskih urah prišli na 
tekmovalni prostor. Mladino je pri
vabljala godba »Prleški fantove, 
ki je  veselo odmevala iz prostorov 
zadružnega doma.

Ob 15. uri so pričeli. Kosci so 
si prizadevali, da prehitijo drug 
drugega. Po 20 minutah je  četa kos
cev končala svoje delo. L judje so 
jih pozdravili z veselim ploskanjem. 
Komisija je nato ocenila košnjo in 
čas posameznih koscev. Tov. Albin

Stojko jc  v imenu komisije na ve
seličnem prostoru objavil rezultate 
ter razdelil 5 nagrad naslednjim 
koscem: I. nagrado je  dosegel Franc 
Kolbl iz Cvena, II. nagrado Janez 
Cokan iz Krapja, III. Jože Puconja 
iz Cvena, IV. Jože Horvat iz Cve
na, V. nagrado pa je  dobil Matija 
Štaman iz Cvena. 

Vsekakor je  to lep uspeh za 16- 
članski aktiv mladih jadružnikov na 
Cvenu, ki mu načelujeta Oto Leš
nik kot tajnik in Branko Babič kot 
predsednik. ,

Želimo si še več takih in podob
nih tekmovanj!

M. M.

Od leve proti desni: I. nagr. Franc Kolbl, II. Janez Cokan, III. Jožef 
Puconju, IV. Jože Horvat, V. Matija Štumun

S in d ik a t
lju to m e rsk e  o b č in e

Na območju ljutomerske občine 
je  35 sindikalnih podružnic s 2350 
člani. Poleg tega sta še dve društvi 
upokojencev s 520 člani. V podruž
ničnih odborih je  vsega 359 in v ob
činskem sindikalnem svetu 19 odbor
nikov. Občinski sindikalni svet ima 
8 komisij. Med drugimi je  občinski 
sindikalni svet formiral tudi 4 klube 
odbornikov in to po posameznih pa
nogah gospodarstva.

V zadnjih dveh letih je  bilo pri 
občinskem sindikalnem svetu organi
ziranih več seminarjev za funkcio
narje sindikalnih podružnic in čla
nov organov delavskega samouprav
ljanja. Predavanj je  bilo povprečno 
120. Pri vzgoji članov sindikalnih 
podružnic so se posluževali tudi raz
ličnih kulturnih in družabnih prire
ditev. Že leta 1953 so ustanovili 
Svobodo, za tem Še dve podobni dru
štvi. V Svobode se vključujejo tudi 
delavci. Sodelujejo v posameznih 
sekcijah, vendar to sodelovanje še ni 
zadovoljivo. Delavci se še vedno od
tegujejo od prosvetnega dela. Naj
večkrat se čutijo nesposobne, kar bo 
mogoče odpraviti le z izobraževa
njem. Kljub temu, da je  v ljutomer

ski občini pretežno kmečko prebival
stvo, bo potrebno pritegniti delavce 
tudi v različna društva in organiza
cije na vasi.

Do nedavnega je bila strokovna 
vzgoja članov sindikata do neke me
re zanemarjena, kar se ponekod ču
ti tudi v nizki delovni storilnosti. 
Letos je  bilo doseženih teudi na tem 
področju že precej uspehov. Sindi
kalne podružnice so skupno z vod
stvi podjetij in DPD Svobodo orga
nizirale strokovne tečaje za kvalifi
kacijo delavcev v Železnih dverih, 
Presiki, Jeruzalemu itd. Podoben 
strokovni tečaj je  bil izveden tudi v 
rudniku Presika in pri ObLO Ljuto
mer. Za izvedbo teh tečajev so do
prinesla največ vodstva podjetij.

Zaradi slabega poslovanju sta v 
ljutomerski občini dve podjetji v 
likvidaciji. Seveda sta bili s tem 
ukinjeni tudi dve sindikalni podruž
nici, kar ni najbolj pohvalno, ven
dar trenutno ni bilo boljšega izho
da. Likvidacija teh dveh podjetij 
kaže, da je  v naših kolektivih še 
vedno premalo budnosti. Po najno
vejših podatkih sodeluje v organih 
družbenega upravljanja in v dru
štvih naslednje število članov sindi
kata? 45 v svetih pri ObLO, 52 v 
šolskih svetih in odborih, 16 v po
trošniških svetih, 39 v stanovanjskih 
svetih in komisijah, 29 v organih 
zdravstvenih ustanov, v DPD Svobo
da 335 članov, 311 članov sindikata 
pa jc  vključenih v mladinsko orga
nizacijo. Vsekakor nam te številke 
povedo, da bi moralo sodelovati v 
naštetih organih še več članov sindi
kata.

Prav sedaj, ko se pripravljamo 
na volitve v občinske zbore in zbore 
proizvajalcev, je  naša naloga, da iz
volimo v te organe čimveč dobrih 
delavcev.

S

Ozimna žita in umetna gnojila
Z dušikovimi gnojili pospešujemo 

rast stebel in listja, lahko pa tudi 
stopnjujemo pridelek in njegovo ka
kovost. Zato brez dušika ni učinka.

Kljub prednostim, ki jih ima du
šik, je  treba dušikova gnojila pri 
žitih najpazljiveje uporabljati zla
sti zato, ker uporabljamo predvsem 
hitro delujoča gnojila.

Le italijanske sorte pšenice s 
kratko slamo pri nas redkokdaj po
ležejo, čeprav jim izdatno gnojimo z 
dušikom. Vse druge domače sorte s 
srednje visoko in visoko slamo te 
odpornosti nimajo. Pri njih prepre
čimo poleganje, če uravnamo raz
merje fosforne in dušikove hrane ta
ko, da fosforna prevladuje.

Pri sortah z visoko slamo ne sme
mo z gnojenjem podaljševati rastne 
dobe, t. j. čas od obraščanja rastli
ne do cvetenja. Bolj polno in jedro 
zrno bomo pridelali, če nekoliko po
daljšamo čas od cvetenja do zore
nja. Ker dušik predvsem pospešuje

rast, ga v prvi dobi nudimo rastli
nam v malih količinah. Zato pa jim 
z njim postrežemo v izdatnejši meri 
tik pred izklasenjem. Na ta način 
ne pospešujemo rasti stebelc in li
stov, pač pa stopnjujemo pridelek in 
njegovo kakovost.

Mnogo slame in malo zrnja so 
znaki nesmotrnega gnojenja z du
šikom. Bujnost korenin, krajša sla
ma, tri do štiri zrna v klasih, manj 
gluhih klaskov, zgodnje zorenje in 
zadovoljiva kakovost pridelka so 
posledica pravilnega gnojenja s fos
fornimi gnojili.

Pri nas uporabljamo od fosfornih 
gnojil superfosfat in Tomaževo žlin
dro; v novejšem času pa tudi zmle
te surove fosfate (hiperfosfat). Su
perfosfat uporabljamo na apnenih 
zemljah, Tomaževo žlindro na nev
tralnih in malo kislih, zmlete fosfa
te na kislih in zelo kislih zemljah.

Vsem našim zemljam prim anjkuje 
naravne fosforne hrane, zato jo mo
ramo vedno dodajati. Fosforna gno
jila  zaorjemo tudi kot hlevski gnoj 
v globino, k je r je  največ korenin 
tistih rastlin, katerim gnojimo. Pri 
žitih je  ta globina 12 do 15 cm.

S kalijevo hrano zadostno oskrb
ljene rastline so odporne proti zmr
zovanja, imajo trdnejšo slamo in la
že se uprejo potega n ju ter različ
nim glivičnim boleznim. Kalij je  ra 
zen tega neogibno potreben pri 
presnavljanja ter povečuje škrobna- 
tost zrn in količino sladkorja v plo
dovih.

Med žiti zahteva ječmen najizdat- 
nejše gnojenje s kalijevimi gnojili, 
ker ima plitke korenine. Zemlja mo
ra imeti zato obilo kalijeve hrane, 
sicer se rastlina z njo ne more za
dostno oskrbeti.

Kalijevo hrano popolne osvajajo 
le težke zemlje (ilovice in gline).

Na lahkih zemljah( peščenih, prod
natih in slabo humoznih zemljah), ki 
niso sposobne vezati kaliju, se ta 
hitro izpira, kar moramo pri gno
jenju  upoštevati.

Ozimninam na značilnih pšeničnih 
zemljah (srednje težkih in težkih) 
gnojimo s kalijevimi gnojili že pred 
setvijo. Na lahkih zemljah gnojimo 
s kalijevimi gnojili pod list po pre- 
zimljenju, na zelo lahkih celo v 
dveh obrokih.

Kalijeva gnojilo ne podorjemo. 
temveč jih le plitko zabranamo. Po 
žitih ali koruzi gnojimo ozimninam 
že pred setvijo s 50—100 kg Nitra- 
monkala na ha. Dušikova gnojila ne 
smemo raztrositi po deteljah in po 
okopavinah, gnojenih s hlevskim 
gnojem. V dobi, ko se ozimine obra- 
ščajo, raztrosimo na zaostale posev
ke 5i do 80 kg čilskega solitra na ha. 
Tik pred klasenjem pa gnojimo 
vsem žitom s 150 do 250 kg čilskega 
solitra. Nitramonkal trosimo na ne- 
apnenih zemljah, čilski soliter pa na 
apnenih.

Tomaževe žlindre ali superfosfata 
podorjemo 500 kg na ha že pred se
tvijo ozimin.

Kalijeve soli zabranamo pred 
setvijo na težkih zemljah 300 kg na 
ha, na lahkih pa raztrosimo spomla
di enako količino pod list in nato 
polje pobranamo. Le pri ječmenu 
opustimo brananje, ker bi sicer po
kvarili posevek.

Žitom ne gnojimo z mešanimi gno
jili (Nitrofoskal, KAS), ker z njimi 
ne moremo uravnati tisto razmerje 
rastlinske hrane, ki ga žita potre
bujejo.

OKRAJNI LJUDSKI ODBOR 
Kmetijska inšpekcija 

MURSKA SOBOTA
D-820

GUMA JE POČILA
Sredi minulega tedna je  vo

zil traktorist Ivan Trost na Uni- 
mogovi prikolici, last KZ Apa
če, živino iz Apač v Radgono. 
V Segovcih je  nepričakovano 
počila prva desna guma priko
lice. Na srečo se prikolicu ni 
prevrnila, pač pa je  nekaj ži
vine popadalo in so morali eno 
kravo zasilno zaklati. Lahko bi 
pa bilo mnogo huje.

Z MLEKOM NALOŽEN
TOVORNI AVTO SE JE
PREVRNIL
Pred dnevi se je na ovinku v 

Nemčavcih nenadoma prevrnil 
tovorni avto, ki zbira mleko pri 
km etih in ga odvaža v Tovarno 
mlečnega prahu v M. Soboti. 
Vse mleko, bilo ga je  okrog 
10001, se je  razlilo, poškodo
vale so se tudi posode za mleko, 
vrhu tega pa je  nastalo še na 
avtomobilu za 400.000 dinarjev. 
Šofer Janez Cigan je  dobil ne
kaj lažjih poškodb, njegov so- 
vozač pa je  odnesel zdravo ko
žo. Kako je  prišlo do nesreče, 
še ni znano.

Nesreče in nezgode
Pri padcu si je zlomila levo roko 

pod komolcem 27-letna Terezija Ko
vač iz Borejec.

Ko se je  splašil konj, je padla 
z voza 49-letna Marija Smodiš iz 
Veščice ter si hudo poškodovala levi 
komolec in desno nogo.

V potok, ki pa je  k sreči brez 
vode, je  padel 6-letni Pavel Feren- 
cek iz Dobrovnika in si hudo poško
doval desni komolec.

Z motiko se je  udarila pri kopa
nja krompirja 41-letna Marija Boro- 
vič iz Radgone po nogi in si levi 
gleženj močno poškodovala.

S kolesa je  padla 53-letna Helena 
Gomboc iz Vučjc vasi in dobila tež
ke poškodbe na levem kolenu.

Iz b r a li so  si k a n d id a te
Včeraj je  bil v kino dvorani 

v Križevcih zbor volivcev, ki 
tokrat ni bil najbolje obiskan. 
Zbrali so se volivci iz Križevec 
in Borec. Zastopnik ObLO je  
volivcem pojasnil nov način vo
litev, poročal o delovanje LO 
Ljutom er in odgovarjal udele
žencem zbora na razna vpraša
nja. Volivce so predvse zani
mali predpisi davkov in nov na
čin volitev ljudskih odbornikov 
v občinski zbor in zbor proizva

jalcev. Zbor proizvajalcev je  
nekaj novega za nas, zato so 
nekateri zelo radovedni, kako 
bosta v bodoče oba zbora delo
vala. Na zboru so se volivci 
zedinili in predlagali tri kandi
date za obe vasi. Izvoljen bo 
samo eden v občinski zbor. Obe 
vasi imata 450 volivcev. V zbor 
proizvajalcev bodo izvolili kar 
tri odbornike, ker je  v obeh va
seh industrijska in km etijska 
dejavnost precej močna. Ob za
ključku sta oba vaška odbora 
SZDL napovedala tekm ovanje 
odboram SZDL v starinovi vasi 
in v Vučji vasi. (nb)

Pripeljali so apno
Končno se je  le začelo. Na le

pem sončnem prostoru, ne čisto v 
Centru Križevec, so zavihteli lopate 
in začeli s tako težko pričakovan« 
gradnjo zdravstvene ambulante. Do 
1. novembra letos mora biti ambu
lanta že pod streho. Če bo lepo vre
me in če bodo vsi tako pomagali, 
kakor zadnjič Križevčani, ko je  p ri
šlo apno in so ga šli vsi vaščani vo
zit, bo delo uspešno. Ta dobra volja 
domačinov naj bo za izpodbudo vsem 
okoličanom, da bodo tudi oni pri
spevali svoj delež z vožnjami, v lesu 
in podobnem, kakor smo večkrat 
sklenili na množičnih sestankih.

Jako Majcen

Dedek, oče, mati, dve hčerki in vnukinja

se dobro počutijo o prijetnem jesenskem razkošju barv. Kot 
je zanimiva sinjina čistega neba, je za radovedno vnukinjo 
pravo presenečenje prvič opažena dedkova pleša.

To je slika iz družinskega albuma. Takšni posnetki so 
redkost, zato so vredni objave o našem tedniku na tem 
mestu strani, ki je namenjena zanimivostim. Prosimo bralce, 
da nam podobne fotografije, ki se odlikujejo z neprisilje- 
nostjo in živahnostjo, a jih imate sicer v družinskem albumu, 
pošljete o objavo s takšnim kratkim komentarjem, kot je 
zgornji.

Našim goricam novo podobo
Zelo koristno bi bilo, če bi 

načeli vprašanje naših zastare
lih in izčrpanih vinogradov, ki 
so pretežno v manj ugodnih vi
norodnih legah in so za kme
tovalca postranska pridobitna 
panoga gospodarstva. Ni malo 
takih starih nasadov na raztre
senih zemljiščih s preživeto 
življenjsko dobo, kjer skromni 
pridelki ne krijejo več pride
lovalnih stroškov.

Prav redki so primeri, da 
premožni in podjetni posestniki 
obnovijo zastarele in izčrpane 
gorice z izbrano, bolj kako
vostno sorto, kajti taki vino
gradi imajo tudi slabo lastnost, 
da vsebujejo mnogo raznovrst
nih trt, kar znatno zmanjšuje 
tržno vrednost vina.

Po vojni, ko je šla vsaka al
koholna mešanica dobro v de
nar, so se mnogi vrgli nakrpar- 
jenje starih vinogradov s samo
rodnicami, da bi na ta način z 
majhnimi stroški in trudom 
čim prej in tem bolj povečali 
pridelek. Ali kaj kmalu so do
živeli kratkovidni vinogradniki 
luido razočaranje. Trgovina z 
vinsko »brozgo« je prenehala 
in poleg te nevolje jim je pov
zročil še hujši glavobol zakon 
o posebni pristojbini na samo- 
rodno trto. Zopet si je bilo tre
ba zavihati rokave in ponoviti 
delo v obratnem smislu.

Marsikdo je dejal: izučilo 
jih je in sedaj bodo ubrali pra
vo pot v smislu sadnih načrtov, 
ki dajejo vinogradniku vsa po
trebna napotila, posojila in ga 
za več let oprostijo dohodnine.

Stari vinogradi nikakor ne 
menjajo svoje podobe, ker zah
teva obnova izredno veliko de
narja in poleg tega ni jamstva, 
da se bo vložena glavnica za
dovoljivo obrestovala, ker si že 
danes vino težko utira pot na 
trg in to iz vinorodnih krajev. 
Tekmovalcev z izvrstnimi in 
priznanimi vini pa je na do
mačih in svetovnih tržiščih 
vedno več, ker vino za kultur
nega človeka izgublja svojo 
vrednost.

Zato bo potrebno naše naj
boljše vinograde postopoma ob
noviti s sortami namiznega 
grozdja, ostale manj vredne 
nasade pa počasi preurediti v 
korist takih plemenitih sadnih 
rastlin, ki se na vinorodnih 
tleh dobro obnesejo in s kate
rimi bomo mogli hkrati izbolj
šati dohodke na majhnih kme
tijah.

Pri čitanju tega članka bo 
tisti, ki se ne more otresti pred
sodkov, zmajal z glavo, rekoč: 
»Gorice so bile in bodo na vse 
večne čase take, kakršne so da
nes, ker pač tako mora biti.« 
Iz zgodvine pa vemo, da so ev
ropski vinogradi že večkrat 
menjali svojo podobo. To je 
bilo v letih lakote, ko so naši 
predniki vinograde spreminjali 
v žitna polja.

V tem pravcu sem lansko le
to preuredil takšen stari in iz
črpani nasad, ki leži poleg ena
kovrednih sosedov na bučkov
skem gričevju. Na 18 arov sem 
izpopolnil 70 večjih in m an j
ših praznin z žlahtnimi bresk

vami, saj breskev že stoletja 
k ra lju je  po naših goricah in 
zelo dobro uspeva, če ni zem
lja  preveč peščena in suha. Po- 
žlahtnjene gostiteljice so se v 
družbi vinske trte  odlično po
čutile in v rasti krepko napre
dovale, zato tudi niso rabile po
letne dodatne hrane. Pač pa je 
odločilnega pomena škropljenje 
pred brstenjem  s 3 %  bakreno- 
apneno brozgo za om ejitev ko- 
dravosti listja. Škropljenje ne 
sme izostati v breskovih nasa
dih.

Drugo pomlad so se drevesa 
nepričakovano razcvetela in 
zbujala' posebno pozornost, saj 
je  bilo to za naše vigradniške 
prilike pravzaprav novost. Ne
kega dne, v vročem ju liju , se 
mi je  odprl nesluteno lep po
gled na izredno debele, poma
rančam podobne breskove plo
dove, ka r je  bilo zame od vseh 
doslej prejetih  zlatih diplom 
najlepša nagrada.

Vprašajm o se, ali se pridelo
vanje plemenitih breskev iz
plača? Kdor že prodaja sadeže, 
ve, da se od vseh sadnih sort 
najbolj izplača oskrbovan ie 
breskovih nasadov. N. pr. na j
bližja, Osojnikova zadruga v 
Ptuju, pridela na 1 ha površine 
povprečno na leto 30 ton bre
skev. Po današnji ceni 80 din 
za kg, znaša to 2.400.000 din. 
Ta milijonska številka nam po
ve, k je  ležijo zakladi v naši 
zemlji in mi posestniki bogatih 
slovenskih gričev pa godrnja
mo, da nimamo denarja.

Ludvik Kosi
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POROKE, ROJSTVA IN SMRTI
OD 14. DO 21. SEPTEMBRA 1957
Poročila sta se Franc Dajč, čev

ljar iz M. Sobote in Terezija Lov
renčič, delavka iz Serdice.
Rodile so: Murija Pozvek iz Crncla- 
vec, deklico; Elizabeta Novak iz M. 
Sobote, deklico; Marija Panker iz 
Satahovec, dečku; Marjeta Domanj- 
ko iz Babinec, deklico; Agncja Per- 
hoč iz Lendave, dečka; Zora Kerč
mar iz Križevec, dečka in Marija 
Benkič iz Korovec, dečka.

Umrli so: Terezija Rajner iz Ba- 
kovcc, stara 79 let; Štefan Ribaš iz 
Tišine, star 14 let; Alojzija Kolbl iz 
Okoslavec pri Vidmu, stara 53 let; 
Julija Gregor iz M. Sobote, stara 46 
let; Ana Hak iz Vučje Gomile, stara 
63 let in Matija Hozjan iz Crenšovec, 
star 54 let.

Teden otroka v IVI. Soboti
Da bi Teden otroka čim lepše 

u spel, se že sedaj vršijo priprave. 
Točen spored pa še ni sestavljen. 
Izvedeli smo, da se bodo v tem te
dna posebno zavzeli za ureditev 
otroškega igrišča v M. Soboti in 
mlečne kuhinje v otroškem vrtcu, 
k je r pa trenutno ni prostora, ker 
ga zavzema neka stranka za stano
vanje. Potrebna bi tudi bila šolska 
kuhinja zn dijake-vozače, ki priha
jajo  v poznih večernih urah na svoje 
domove in so ves dan brez tople hra
ne. O važnih vzgojnih problemih bo 
imel dvoje predavanj v M. Soboti in 
eno v okolici znan pedagoški preda
vatelj profesor Gustav Šilih iz Mari
bora. V okrajnem merilu se je  mi
slilo na razstavo, k jer bi učenci 
osnovnih šol in nižjih gimnazij po
kazali izdelke tehnične vzgoje, kar 
pa najbrž ne bo izvedljivo, ker v 
M. Soboti ni primernega prostora.

NESREČE IN NEZGODE
S sekiro se je vsekal skozi čevelj 

19-letni Jožef Franko iz Satahovec 
in si prizadejal hudo rano na desni 
nogi.

Na pragu je  padla 60-letna Marija 
Smodiš iz Rakičana in si zlomila le
vo nogo nad kolenom.

Z lugom se je  opekla 2-letna Cvet
ka Hozjan iz Crenšovec in dobila 
hude opekline po nogah in hrbtu.

SMRTNA NESREČA S STARO
PIŠTOLO
Prejšnjo nedeljo popoldne so se 

trije  14-letni dečki iz Tišine igrali 
s staro vojaško pištolo, ki jo je  na 
domačem podstrešju iztaknil Karel 
Šeruga. V pištoli so preizkušali sta
re zarjavele naboje. Tako je  Karel 
Šeruga vtaknil drugič isti naboj, ki 
prvič ni eksplodiral. Misleč, da tu
di drugič ne bo, je  pritisnil na pe
telina. Sledil je  močan pok in že je 
ležal v krvi na tleh Stefan Ribaš, ki 
je  še hip poprej stal pred Šerugo. 
Zadet je  bil v trebuh. Nemudoma so 
ga odpeljali v soboško bolnišnico, 
k je r mu pa niso mogli več pomagati 
in je  kmalu nato podlegel hudi rani.

Žalostni primeri, sedaj v Tišini, 
lani v M. Soboti in drugod, bi naj 
bili resno svarilo vsem, ki imajo 
doma orožje, da ga spravljajo tako, 
da ne pride otrokom v roke in pre
prečijo tako razne tragične nesreče.

O krajno gledališče P t u j  
v soboto 21. septem bra 1957. 

ob 20. uri
Carlo Goldoni:

»SLUGA DVEH GOSPODOV«
gostovanje v Ljutomeru

v nedeljo 22. septem bra 1957.
Carlo Goldoni:

»SLUGA DVEH GOSPODOV« 
gostovanje v Križevcih pri Lju

tomeru
I 725/57-12

DRAŽBENI OKLIC
Dne 25. oktobra 1957 ob 10 

uri bo pri tem sodišču v sobi št. 
21 dražba nepremičnin zaveza
ne stranke Fiirst Blanke, po
sestnice iz Murskih Črnec št. 
12, in sicer 1/10 vi. št. 65 pare. 
št. 449 hiša, dvor, 1/5 vi. št. 5 
pare. št. 216 njiva, travnik, 
pare. št. 196 njiva, travnik in 
1/5 vi. št. 66 pare. št. 680 trav 
nik, njiva in pare. št. 683 trav 
nik njiva, vse k. o. Murski 
Črnci.

Dražba bo posebej za pare. 
št. 449 vi. št. 65 in posebej za 
ostale parcele.

Cenilna vrednost 114.800.—
Varščina 11.480.—
Najm anjši ponudek 64.354.— 

OKRAJNO SODIŠČE 
M u r s k a  S o b o t a

POMURSKI VESTNIK
Izdaja Časopisno in založni- 
iko podjetje »Pomurski tisk« 
v Morski Soboti — Direktor 
in odgovorni urednik Dragan 
Flisar — Uredništvo: Morska 
Sobota, Trubarjev drevored 
3/11. — Telefon 138. Uprava 
in oglasni oddelek: Murska 
Sobota, Trubarjev drevored 
Tel. 53 — Naročnina: četrt
letna 199. polletna 209. celo
letna 490 dinarjev — Rokopi
sov ne vročamo in ne odgo
varjamo zanje — Tekoči ra- 
čnn pri Komunalni banki v M. 
Soboti št. 64-KB-1-2-365 -  Tisk 
Pomorske tiskarne v M. Soboti.

I 237/57-7
DRAŽBENI OKLIC

Dne 25. oktobra 1957 ob 10.30 
uri bo pri okrajnem  sodišču v 
M. Soboti soba št. 21 dražba ne
premičnin zavezane stranke 
Hozjan Štefana, km eta iz ' Mo
stja  št. 118, in sicer 9/64 vi. št. 
541, pare. št. 557/b hiša, gospo
darsko poslopje, dvorišče sadov
njak, 3/256 vi. št. 696 pare. št. 
558 n jiva in 3/8 vi. št. 1412 

are. št. 161/220 travnik, vse 
. o. Bistrica.
Cenilna vrednost 30.257.—
Varščina 3.025.—
N ajm anjši ponudek 10.085.— 

OKRAJNO SODIŠČE 
M u r s k a  S o b o t a

I 368/56-11
DRAŽBENI OKLIC

Dne 25. oktobra 1957 ob 9.50 
uri bo pri tem sodišču v sobi 
št. 21 dražba nepremičnin zave
zane stranke Gomboc Olge, roj. 
Fiirst, uslužb. iz Murskih Črnec 
št. 12, in sicer 1/10 vi. št. 65, 
pare. št. 449 hiša, dvor, 1/5 vi. 
št. 5 pare. št. 216 njiva, travnik, 
pare. št. 196 njiva, travnik in 
1/5 vi. št. 66 pare. št. 680 trav 
nik, njiva in pare. št. 683 trav 
nik, njiva, vse k. o. Murski Č rn
ci.

Dražba bo posebej za pare. 
449 vi. št. 65 in posebej za osta
le parcele.

Cenilna vrednost 114.800.—
Varščina 11.480.—
Najm anjši ponudek 64.354.— 

OKRAJNO SODIŠČE 
M u r s k a  S o b o t a

I 223/57-7
DRAŽBENI OKLIC

Dne 25. oktobra ob 8 uri bo 
pri tem sodišču v sobi štev. 21 
dražba nepremičnin zavezanke 
Ju reč Eme, kmetice iz Večesla- 
vec, in sicer 1/6 vi. št. 6 pare. 
št. 41 travnik, 1/6 vi. št. 138 
pare. št. 39/b travnik, pare. št. 
42 travnik, pare. št. 598/b sa
dovnjak, dvor, njiva, pare. št. 
596/b njiva, pare. št. 594/b n ji
va, pare. št. 592/b njiva, pare. 
št. 587/b njiva, pare. št. 578 
gozd, pare. št. 609/b travnik in 
1/6 stanovanjske hiše in gospo
darskega poslopja, vse k. o. Ro- 
poča.

Cenilna vrednost 49.250.—
Varščina 4.925.—
Najm anjši ponudek 32.832.— 

OKRAJNO SODIŠČE 
M u r s k a  S o b o t a

I 283/57-8
DRAŽBENI OKLIC

Dne 25. oktobra 1957 ob 8.30 
uri bo pri okrajnem  sodišču v 
Murski Soboti, soba št. 21 draž
ba nepremičnin zavezane stran
ke Rac Verone, roj. H ajdin jak  
iz Radovec št. 17. in sicer vi. št. 
19 pare. št. 259/b gozd, »Kra- 
lešček«, pare. št. 266/b gozd, 
vi. št. 259 pare. št. 276/204 hiša 
št. 57 gospodarsko poslopje, sa
dovnjak, travnik, njiva vse k. o. 
Radovei.

Dražba bo za vsako parcelo 
posebej.

Cenilna vrednost 520.000.— 
Varščina 52.000.—
Najm. ponudek 346.666.— 
Dne 15. sept. 1957.

OKRAJNO SODIŠČE 
M u r s k a  S o b o t a

Z D R A V S T V E N A  
D E Ž U R N A  S L U Ž B A

Nedelja 22. septembra 1957.
Dr. Nikolaj Lanščak, stanuje na 

Lendavski cesti 7.
Ordinira od 8. do 12. ure v sploš

ni ambulanti, v nujnih primerih po
poldne in ponoči na stanovanju.

PROSTOVOLJNI KRVODAJALCI
OD 13. DO 15. SEPTEMBRA 1957
Kristinu Lončar, Tina Kupina in 

Mira Lesjak, vse tri iz Segovec in 
vse tri drugič; Peter Kniplič iz Po
lic, drugič; Vera Hozjan iz Maribora, 
drugič; Rozina Hozjan iz Maribora; 
Štefan Vrečič, Ema Kovač, Milka Le
bar in Marija Jesih, vsi iz Segovec; 
Švarda Gizela in Švarda Marija, obe 
iz Lendavskih goric; Marta Hercan 
iz Bakovec in Alojz Ficko iz Trdko- 
ve.

OKRAJNA GASILSKA ZVEZA 
v M . SOBOTI obvešča

Priznanje podčastniškega čina:
Ker so obiskovali tečaj ter z 
uspehom položili izpit za gasil
skega podčastnika in ker izpol
njujejo pogoje za priznanje čina, 
je Izvršni odbor OGZ dne 4. sep
tembra t. 1. priznal čin gasilske
ga podčastnika naslednjim tova
rišem:
Gombocu Janezu in Rehu Karlu, 
Kupšinci; Grabarju Štefanu, Že- 
navlje, Casar Ani, Cepinci; Bre- 
njak Andreju, Beltinci; Tkalcu 
Jožefu, Gomilice, Gostanu Jane
zu, Beltinci, Semenu Jožefu in 
Vuku Štefanu, Nedelica; Denšanu 
Ivanu, Brezovica; Sinkcu Ludvi
ku, Rankovci; Vuku Jožefu in 
Horvatu Ignacu, Žižki; Šiftarju 
Janezu, Sl. Radenci; Horvatu 
Ludviku. Domajnci; Fekonji Ma
tiji, Orehovci; Fatelju Janezu, 
Krnci; Kuharju Ernestu, Kuzma; 
Makovcu, D. Slaveči; Gumilarju 
Francu, Grad; Kosiju Antonu, 
Hrašenski vrh; Farteku Štefanu, 
G. Slaveči; Ropošcu Francu, 
Grad; Grahu Jožefu, Sl. Raden
ci; Grabarju Janezu, Vanča vas; 
Podlesku Ludviku, Vanča vas; 
Jokan Nadi, Lutverci in Topoli-i 
njeku Karlu, Lomanoši.

Iz pisarne OGZ

OPOZORILO 
pridelovalcem žitaric!
Kupujemo vse vrste žitaric

po dnevnih cenah, kakor tudi 
mlatiluiško in mlinsko merico.

Vsa zainteresirana podjetja 
naj se obračajo na naslov:

Mlin — Testenine, Maribor, 
Meljska cesta 19

Elektro Maribor-okolica 
obrat Murska Sobota 

O b v e š č a
odjemalce električnega toka v 
Murski Soboti, da bo v soboto, 
dne 21. sept. 1957, od 1 u re  do 
3 u re  z ju tra j zaradi nujnih 
vzdrževalnih del odklopljen 
električni tok. D-827

P O P R A V E K
V prejšnji številki je  bilo pomo

toma objavljeno, da je Naci Špilak 
predsednik krajev, odb. v Tel. Pola
ni. Naci Špilak je vodja krajevnega 
urada in član OO SZDL.

„MURA"
TOVARNA PERILA v M. SOROTI

daje na dom v šivaaje

m o š k e  d o lg e  h la č e

na trak, za kar plača 23 dinarjev za 1 kom., s tem, da se od 

tega zneska odbije 5 % prometnega davka. Celoten pribor (su
kanec, keper trak), da podjetje. Delo se izdaja po predložitvi 

osebne izkaznice vsak torek in petek. Podrobnejše informacije 

dobite pri upravi podjetja.

Splošno gradbeno podjetje 
" KONSTRUKTOR"  V Mariboru, Semčeva 8

sprejme takoj večje število

z id a r je v  in  n e k v a l i f ic ir a n ih  
d e la v c e v

za gradbišča v Mariboru.
Samsko stanovanje in hrana v menzi zagotovljena. Dela se 

v akordu. Terenski dodatek prejmejo delavci, ki nimajo v Ma
riboru stalnega bivališča.

Javite se v personali podjetja dnevno od 6. do 14. ure.

T E D E N S K I  KO L ED A R
Nedelja, 22. septembra — Mavricij
Ponedeljek, 23. septembra — Slavojka
Torek, 24. septembra — Nadja
Sreda, 25. septembra — Uroš
Četrtek, 26. septembra — Justa
Petek, 27. septembra — Radomila
Sobota, 28. septembra —  Venceslav

K I N O
MURSKA SOBOTA — od 20. do 22. 

sept. 1957 ameriški barvni film 
»Ljubim Melvina«, od 24. do 26. 
sept. francoski film »Lizabonske 
noči«.

KRIŽEVCI PRI LJUT. — od 21. do 
22. sept. švedski film »Samo mati,c
25. sept. ameriški film »Ljubezen 
s tujcem«.

LENDAVA — od 20. do 22. sept. 
ameriški film »Ne bodo mi ver
jeli«, od 24. do 25. sept. franco
ski film »Vrag v telesu«.

BELTINCI — od 21. do 22. sept. ita
lijanski film »Filumena Martu- 
rano«.

SLATINA RADENCI — od 22. do 23. 
sept. ameriški barvni film »Gene
ralni inšpektor«, 26. sept. ameriški 
film »Dvigni zaveso«.

G. RADGONA — od 21. do 22. sept. 
ameriški film »Južno od Sahare«, 
od 2^ do 26. sept. domači film 
»Osumljen«.

VERŽEJ — od 21. do 22. sept. jugo
slovanski film »Poslednji tir«,
26. sept. francoski film »Ne umi
ra se tako«:

VELIKA POLANA — 22. sept. šved
ski film »Dolina nasilja«.

Elektro Maribor-okolica 
obrat Murska Sobota 

O b v e š č a
odjemalce električnega toka, da 
bo v nedeljo, dne 22. sept. 1957., 
od 7 ure do 14 u re  zaradi n u j
nih vzdrževalnih del izklopljen 
daljnovod Puconci—Gerlinci.

D-828

M A L I  0 6 L A S I
GOSPODINJSKO POMOČNICO, va

jeno enostavne kuhe, ki ima rada 
otroke, sprejme 4-članska družina 
v Murski Soboti. Osebne ali pi
smene ponudbe na upravo lista.

M-829
VELIKO POSESTVO vseh kultur 

9 ha, z gospodarskim poslopjem, 
na Dravskem polju med Prager
skim in Kidričevim, četrt ure od 
železniške postaje in šole, pro
dam. Naslov: Franc Ekart, Sp. 
Jablane 37, p. Cirkovci. M-807 

POSESTVO v velikosti 2.80 ha zem
lje, s stanovanjskim in gospodar
skim poslopjem, še v dobrem sta
nju, lep sadovnjak in vinograd, 
prodam. I. K., Kožički vrh 74, 
p. Videm ob Ščavnici. M-808

GLOBOK OTROŠKI VOZIČEK ppce- 
ni prodam. Vprašajte: Rakičan 73.

M-809
DAM V NAJEM manjši valjčni mlin.

Naslov v upravi lista. M-810
POSESTVO, lepo urejeno, veliko 2.5 

ha z 1 stanovanjsko hišo, 2 go
spodarskima poslopjema in stis
kalnico, (prešo), prodam. Hiša ima 
električno razsvetljavo. Posestvo 
je arondirano. Na željo kupca pro
dam tndi inventar. Hiša vseljiva 
takoj. Naslov: Ivan Kurnik, Žitni
ce 60. p. Jurovski dol. M-811 

GOSPODINJO k družini z več otro
ki, na deželi, sprejmem takoj. Na
slov v upravi lista. M-825

SEJALNI STROJ, skoraj nov, 12 cev
ni, prodam. Heric Jožef, Gaberje 
123, p. Lendava. M-826

IŠČEM ZAZIDLJIVO PARCELO. V 
poštev pride zapadna ali severna 
stran M. Sobote. Plačam takoj. 
Naslov v upravi lista. M-839

POSESTVO 6.5 ha zemlje, ki je  vse 
okrog hiše, od tega 2 ha orne 
zemlje, 1 ha travnika, 0.5 ha sa
dovnjaka, 0.06 ha vinograda in 3 
ha gozda, ki ni izsekan, v kate
rem je  les za stavbene svrhe 
ter za žago, ugodno prodam. Hi
ša z gospodarskim poslopjem je 
zidana, z opeko krita ter v do
brem stanju, 10 minut od državne 
ceste. Cena z inventarjem in pre
mičninami skupaj 1.600.000 din, 
plačljivo do konca leta 1957. Si
mon Šantl, Godemarci 34, p. Buč- 
kovci. (Mala Nedelja). M-812

POSESTVO 1.10 ha s stanovanjskim 
in gospodarskim poslopjem, ki je 
oddaljeno od glavne ceste 5 mi
nut, prodam. Lega je  dobra za 
vinograd, lastnik lahko redi svi
njo in kravo. Ugodno za upoko
jenca. Prodaja se vrši zaradi od
selitve. Vprašati pri Jožetu Ro
mihu v Pršetincih 34, p. Tomaž 
pri Ormožu. tyl-813

IZGUBILA sein zdravstveno izkazni
co na ime: Terezija Bencak, M. 
Sobota, Zorana Velnarja 28. Pro
sim poštenega najditelja, da mi 
jo vrne. M-8t4

STANOVANJE IN HRANO dobi ose
ba. ki bi mi posodila 50—50 tisoč 
dinarjev; lahko so tudi dijaki. 
Poizvedbe v upravi lista, pod 
»Nujno«. M-824

OBJAVA POMURSKE
NOGOMETNE LIGE
V nedeljo, 22. septembra, bo pr

venstvena nogometna tekma med NK 
Ledava in Nafta II. Tekma bo ob 
13.30 v Soboti — Sodi Vladimir An- 
drejšek — službujoči: Kokelj.

V nedeljo je  bila odigrana v Tur
nišču nogometna tekma med Turni
ščem in NK Sobota II. Rezultat 5:4.

_____ M O Ž  Z  N E V A R N I M _____
____ S  M E H L J A J E M _____

EDGAR WALLACE 29
Falmoutb se je zdrznil, ko je Hooks odprl vrata. V nared

nikovih očeh je žarelo zmagoslavje.
»Zadnja uganka je rešena, šef!« je vzkliknil. »David Sing- 

leton res ni hotel priti svoji hčerki pred oči kot oderuh, hotel 
je  tako rekoč umreti! V ta namen je uporabljal — gramofon
sko ploščo!«

»To sem si misi l,« je trudno odvrnil Falmoutb.
Hooks je razočarano pogledal svojega šefa.
»Mislili ste na to? Vsekakor sem našel to ploščo. Kdo pa 

je bil drugi glas, tega nisem mogel ugotoviti«.
»Brez dvoma Willings,« je  pojasnil Falmouth. »Služabnik 

je nastavil gramofon in potem zapustil stanovanje skozi odprto 
okno po požarni lestvi. Pojasniti bo še treba, kako je padel v 
roke teh lopovov. Ce bi ostal svoboden, bi se brez dvoma javil, 
ko bi vedel, da je bila zvijača zaman. Singleton je gotovo na
ročil inšpektorju Gramu, naj se ob določenem času javi pri 
njem. Naš kolega naj bi bil priča njegove nasilne smrti. Toda 
Singleton ni mogel vedeti, da ga bo nekdo v kratkem ubil. V 
tem je vsa tragika tega primera.«

»In vi ste vse te stvari že vedeli ves čas?« je  užaljeno 
vprašal narednik.

"Slutil sem," je odvrnil glavni inšpektor. »Samo slutil. Se
veda mi je bilo sumljivo, da v Singletonovem stanovanju nismo 
našli nobenih sledov borbe. Sicer pa je inšpektor Grame po
zneje povedal, da je za zaklenjenimi vrati slišal čuden šum, 
ko brenčanje majhne vrtalke«.

»To je bil gramofon.« Hooks je prikimal. »Le kako so ga 
dobili? O tej prevari vendar niso mogli ničesar vedeti!«

»To ne, toda najbrž so ga boteb ujeti, ker je bil Single- 
tonov zaupnik in ker je vedel preveč, predvsem o zgodbi z 
oporoko«.

»Ugrabitelji ljudi sredi belega dne! Mislim, šef, da bomo na 
ta primer še dolgo mislili«.

Falmoutb se je obrnil in stopil k  oknu. V sicer tihi ulici 
je  kar mrgolelo radovednežev. Prodajalci časopisov so ponujali 
posebne izdaje, ki so jih ljudje takoj razgrabili.

Spet je stopil policist v sobo in sporočil:
»Avto, ki ga vozi Simon Hopkins, so videli pri kraju Bar- 

king Side. Obroč okrog njega se zožuje. Vse ulice so bile za
prte za promet.«

»Hvala«, je  odvrnil glavni inšpektor resno. »Upam, da mi 
boste prihodnjič sporočili aretacijo Simona Hopkinsa.«

*

' Dva detektiva sta. prinesla na dvorišče pralnice popolnoma 
zapuščeno in izčrpano človeško prikazen. Iz široko odprtih oči je 
še vedno govoril strah.

»Bodite brez skrbi, Willings,« mu je dejal glavni inšpek
tor. »Zdaj ste v dobrih rokah«.

Mož, ki je bil služabnik Davida Singletona, je  prestrašeno 
gledal okrog sebe.

»Kje je, ta hudič!« je zakričal.
»To bi radi zvedeli od vas,« je odvrnil Hooks, toda Fal

mouth je odkimal.
»Najprej mu bo treba dati jesti,« je  dejal, »za začetek le 

malo in požirek žganja. Potem bomo zvedeli od njega kaj 
več«.

Medtem ko se je Willings krepčal, je glavni inšpektor po
slušal poročilo. Eden izmed policistov je postal pozoren na sto
pinje, ki so vodile po debelem prahu do velikega kotla pri vra
tih in se tam končale. To se mu je zdelo čudno in odprl je 
vrata kotla. Skupaj z dvema drugima je zlezel po široki cevi, 
ki je  vodila položno navzdol.

»In v sobici, ki je tam spodaj, smo našli Willingsa«, je  
končal mož svoje poročilo. »Torrington je v zadnjem času po
polnoma pozabil nanje in mož ni imel nobene hrane. Druga 
vrata, ki smo jih našli, vodijo v ozek hodnik, ki se mora kon
čati nekje v bližini Slanside Parka. Sledovi kažejo, da so po
begnili po tej poti«.

»Pobegnili?« je  vprašal Falmouth, medtem ko si je  zapi
soval policistovo ime. ,

»Da, dva moška in ženska«, je  odvrnil pobcist. »Sledove 
je  lahko brati«.

»Naj hodnik takoj preiščejo,« je zapovedal Falmoutb. V 
njem se je vzbudilo rahlo upanje, da Torringtonu le ni uspelo
zvleči dekle s seboj.

Willings si je  medtem toliko opomogel, da je lahko odgo
varjal na inšpektorjeva vprašanja. Priznal je, da sta si sku
paj s Singletonom izmishla prizor s smrtjo.

»Potem ste zapustili Singletonovo stanovanje skozi odprto 
okno in požarno lestev?« je vprašal glavni inšpektor.

Jack Willings je prikimal.
»Singleton je vse pripravil. Sklenil je, da bo izginil s po

vršja in postavil policijo pred nerešljivo uganko. Pozneje, ko 
bo zadevo že prerasla trava, se je nameraval pojaviti pod dru
gim imenom«.

»Gramofon ste vzeli seveda s seboj? Ploščo tudi?« je 
glasilo Falmouthovo naslednje vprašanje.

Willings ga je presenečeno pogledal.
»To že tudi veste?«
Falmouth. se je nasmehnil.
»Kako pa ste prišli v roke teh lopovov?«
»Lahko si predstavljate mojo grozo,« je odvrnil Willings, 

»ko sem drugo jutro čital v časniku, da je Singleton bil zares 
ubit«.

»Čigav je bil drugi glas na plošči?« ga je prekinil glavni 
inšpektor. »Vaš?«

Willings je prikimal in nadaljeval: »Najprej nisem vedel, 
kaj naj storim. Naj grem na policijo? Nihče mi ne bi verjeti 
te zgodbe, na koncu pa bi me začeb sumiti, da sem sam ustrelil 
Singletona. Tudi v Sigletonovo stanovanje se nisem mogel 
vrniti«.

»Če bi takrat prišli...«  je dejal Falmouth.
»Potem bi najbrž bili prihranjeni ti strašni dnevi. Kako 

so me zgrabili? Nekaj časa sem se skrival v Sohu, potem pa, 
ko sem spet zbral svoje misli, sem sklenil, da bom govoril z 
Grace Singleton. Ona je morala pred vsemi drugimi zvedeti 
resnico? «

»Saj menda niste šli k  Merryweatherju?c
»Seveda. Toda Grace Singleton so že odpustili. Poiskal sem 

gospoda Mwrryweatherja, da bi zvedel njen naslov, čeprav sem 
se bal, da me bo dal aretirati.«

»In potem?«
»Merryweather mi je natočil kozarček konjaka in ko sem 

spet prišel k zavesti, sem bil v tej umazani, smrdljivi čumnati 
brez oken. Še danes ne morem vsega razumeti«.

»Kmalu boste razumeli, Willings,« se je smehljal Falmouth. 
»To je bil gotovo strašen čas za vas?«

»To je bil hudič, zlodej v človeški podobi,« je odvrnil slu
žabnik. »Posebno veselje je imel, če me je lahko mučil.« Za 
hip je okleval, potem pa vprašal: »Ali Grace še živi?«

»Morda,« je odvrnil Falmouth in se obrnil.

19. poglavje 

Obračun
Avto, v katerem  je  sedel Simon Torrington, je  drvel z 

vratolomno naglico po cesti, ki je  vodila od Barking Sida v 
Aldborough. Vozilo je  bilo dobro in moški za volanom se je  
režal ob misli, da je  tudi tokrat odlično izbral. Ko lso se pri
peljali v Slan Side Lane, je stal Hispano Suiza tik pred nosom.

Torrington je  vedel, da zdaj vozi za življenje. Pogledal je  
za hip v zahajajoče sonce in tiho preklinjal predse, ker tako 
dolgo ni hotelo zaiti. Še vedno ni vrgel puške v koruzo: če mu 
je uspelo doseči v temi Southend ali Southminster, sta še ved
no imela upanje. Tu so večkrat bile zasidrane tovorne ladje, 
ki so vozile v svet in katerih kapitani niso bili preveč natančni, 
če je  človek imel denar.
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V Pušči
nekoč in danes

Marsikateri tujec, ki potuje po 
Prekmurju, pravzaprav po Radgon
ski in Tišinski cesti, se bo zelo za
čudil, ko bo zagledal med poljem 
ma samoti kopico neurejenih in šo
torom podobnih bajt.

Tu so doma brusači, sezonski de
lavci in godbeniki. Tam, k jer je da- 
nes to naselje, se je razprostiral pred 
peetdesetimi leti precej velik gozd.

Leta 1911 se je  priselil na današ
njo Puščo prvi Cigan, neki Ivan 
Horvat. Leta 1912 sta se spet prise
lili še dve družini in to: Jožef Ba
ranja in Ignac Kokaš.

Najbolj zanimivo je  to, da Ciga
ni izvirajo iz Azije. Neverjetno se 
bo pa zdelo komu tudi to, da so 
bili naši predniki pred nekaj sto 
leti azijski plemiči.

Ti plemiči so se takrat samo voj
skovali po Aziji in sosednjih pokra
jinah, t e r  so jih sovražniki leto za 
letom bolj preganjali iz kraja v 
kraj. Zato so se začeli zbirati v 
različne skupine in tolpe. Te tolpe 
so hodile iz kraja v kraj, dokler 
končno nekatere niso prišle na Mad
žarsko.

Nekateri so začeli že takrat prid
no delati, so pa ostali tudi taki, ki 
jim delo ni dišalo. Zbirali so se v 
skupine in hodili po svetu iz kraja 
v kraj, k jer so dalje ropali in tudi 
ubijali.

Dela so se otresali tako kot pra
vi n. pr. srbski pregovor: »Pravi 
Cigan traži posao a daj bože, da 
ga ne nade.«

V Prekmurju je  pa danes res 
precej Ciganov, ki se potegujejo za 
boljše in naprednejše življenje. V 
bivši Jugoslaviji je  naselje štelo 
okrog 190 ljudi, od teh je  bilo sa
mo 20 Ciganov pismenih. V bivši 
Jugoslaviji so Cigane žandarji pre
ganjali in pretepali. Med okupacijo 
so Cigane nabasali v živinske vago
ne in jih  odpeljali na Madžarsko v 
Kormend na prisilno delo, od ko
der so se vrnili šele po osvoboditvi.

Sedem domoljubnih Ciganov so 
madžarski žandarji v Turnišču us
trelili kot talce.

Po osvoboditvi se je začelo novo 
življenje. Otroci obiskujejo šolo, 
mladina dela in išče stalno zaposli
tev. Cigani so zelo nadarjeni za 
glasbo, saj so v vseh boljših zabav
nih orkestrih širom po Sloveniji 
Cigani zaposleni kot sezonski god
beniki. Precej zanimanja je  zn nji- 
hovo glasbo, ker so Cigani večino
ma samouki.

So pa še tu in tam Cigani, ki be
račijo. Pa to ni tako čudno, saj pro
sijo za stolno zaposlitev, pa jih pod
je tja  ne sprejmejo.

Cigani obetajo, če bi dobili stal
no zaposlitev, da se za nekaj let ne 
bi več razlikovali od drugih držav

ljan o v .
L a c i  B a r a n j a  

Pušča 43, M. Sobota

Jutro v vojni akademiji

TEKMOVANJE DOPISNIKOV

Mesto še spi v najlepšem snu. Iz noči se rišejo 
visoke, kamnite zgradbe. Če stopiš iz mesta, vidiš 
golo, pusto planjavo. Zdi se ti, da kamen poka. Le 
drevesa v parku počivajo in dajejo pokrajini mo
notono podobo. Visoke ciprese in palme nad kame
no planjavo. Dani se. Spet nastaja nov dan, enak 
tisočim, ki ji človek preživi. Morda pa bo le pri
nesel kaj novega? Da, to pa je  res vprašanje.

Prebudil sem se običajno, kakor vsako jutro. Iz 
naVade pogled na uro. Dvajset minut do šestih. 
Krasno! Torej še pet minut sladkega spanja. Kaj 
bi še malo zadremal? Ne, nima smisla! Za pet mi
nut pa se že ne izplača. Oči pa lezejo skupaj.

Pod oknom je zaškripal gramoz pod enakomer
nimi, močnimi, vojaškimi koraki. To pa gre ma
jor Milisav. Po korakih ga spoznam. Čudno, vsak
do od nas ima svoj način hoje in sčasoma po ko
rakih spoznaš človeka.

Kaj neki išče major tako zgodaj v šoli?
Aha, točno! Včeraj popoldne je prevzel dežur

stvo kasarne. Torej bo danes točnost in brzina. 
Zato pa fant, kar pripravi se za vstajanje. Še v 
posetlji slečem pižamo. Pogledam obleko na oma
ri. Pozneje bo vsaka sekunda dragocena. Čakam 
na udarce zvona. Še par sekund. Pred spalnicami 
zazvone zvonci. . .

»Vstajanje.«
Skočim, pograbim obleko. Spotoma še zbudim 

soseda Duška, ki se zave šele na moje udarce. Ta 
človek se V akademiji še ni sam zbudil. Sploh ne

sliši zvonca. Že sem na hodniku, k jer je  globoka 
tišina. Nihče ne črhne niti besedice. To pa ne po
meni, da nismo zgovorni. Eh, če bi nas pozneje 
slišal po predavanjih. Vsak dela z največjo naglico 
in se sploh ne spomni, da zna govoriti. Postavim v 
vrsto copate in jih poravnam.

In že smo zunaj. Od morja vleče topel vetrič. 
Ljudje gredno na delo. Major daje v spalnici za
spancem malo poleta in takoj smo vsi zbrani za 
jutranjo telovadbo.

»Ena, dve . . .  tri in štiri« močan, prijeten 
Zdravkov glas odmeva v toplo hercegovosko jutro.

Zvoni. Postiljat!
Vsak ima dovolj dela. Časa je malo in postlati 

je treba odlično. Če postelješ slabo, boš v prostem 
času lahko še enkrat postiljal. Skačemo okrog po
stelj in drug drugemu smo v napotje. Postelje smo 
razvlekli po sobi in vsak postilja v svojem kotu.

»Sine, daj likalnik, hitro« mi zakliče Duško.
»Čakaj malo. Kaj ne vidiš, da še sploh nisem 

zategnil robov. Že večkrat sem ti povedal poišči si 
likalnik«.

Potegnil sem »likalnik«, navadno deskico iz 
omare, k je r sem jo imel skrito. Prepovedano je 
namreč uporabljati kakršne koli pripomočke pri 
postiljanju. Začel sem obdelovati robove, ki morajo 
biti ostri. Major pravi, da se moraš urezati na 
njem. Gornja površina pa mora biti gladka, brez 
dolin, vzpetin, planjav in podobnih reliefnih poja
vov.

»Duško, izvoli deščico in daj hitro.«
S skupnimi močmi popravimo vsi člani naše sob

ne zadruge njegovo posteljo, katero je do sedaj 
samo še enkrat sa mpostlal. In to šele z drugo va
jo. Prvič mu jo je  namreč major razrušil.

»Duško, zakaj nas ne poslušaš. Že večkrat smo 
ti povedali, da tvoj način postiljanja ni pravilen. 
Tudi major ti je  že povedal, da v sredini namestiš 
»harmoniko«, kakor vidiš pri naših posteljah.« Ta
ko mu vsi po vrsti štejemo levite, ki se ga nič ne 
primejo.

Zajtrk. Jedilnica se polni. Za mizo sedimo trije 
Slovenci in Hrvut Franjo.

»Fantje, le kaj bo danes za zajtrk?«
»Upam, da ne bo kajmak, ker sem ga že pre

sneto sit!«
Tako smo začeli prvi današnji razgovor. Prej 

ni bilo časa. Zjutraj beseda še nanese na današnja 
predavanja in na včerajšnje rezultate. Po ostrih 
bojih v predtekmovanjih nas je dvanajst prišlo v 
finale in še sedaj bijemo za naslov prvaka akade
mije.

»Fantje, takoj ste vi na vrsti« nas je po slo
vensko potolažil »konobar« Hercegovec. Živel je 
nekaj let v Sloveniji in dobro govori slovenski.

Končno je zajtrk na mizi. Čakali smo štiri mi
nute, kar je  za nas več kot preveč. Vsaka minuta 
je vračunana v delo in zelo dragocena. Zajtrk je 
odlično pripravljen. Bela kava, bel pšenični kruh, 
marmelada in sir. Hitro pospravimo in že smo na 
dvorišču.

Šalimo in smejemo se na dvorišču, pod vrsto 
starih, košatih, zelenih orehov. Zasadili so jih že 
vojaki Franca Jožefa, ko so v teh pokrajinah ču
vali meje avstroogrske pred predrznimi Črnogor

ci. Na Jožefove Soldate nas še spominjajo trdnjave 
po okoliških vrhovih in grebenih; Leotar, Srač, 
Cavtat in veriga drugih. Po teh obronkih je pote
kala meja.

»Zbor za jutranji pregled« se je zadrl Franc 
med splošnim hrupom in smehom.

Nastala je popolna tiišna. Ne slišiš niti šepeta. 
Vsak zna svoje mesto v stroju. Ni prerivanja ka
kor v začetku, ko smo prišli v akademijo. Nekaj 
sekund in že vidiš dve dolgi poravnani vrsti mla
dih, poleta polnih ljudi.

»Počastni pozdrav na desno«.
Franc se je pognal od vrste 3 Strojevim kora

kom in se bliža starešini. Hiter, enakomeren, lep 
korak odmeva po kamnitem dvorišču. Franc, kar 
dobro ti gre. To je povedal že tudi kapetan Tošo, 
ki v življenju še ni pohvalil nobenega gojenca. Tri 
korake pred majorjem se je ustavil. Pozdrav.

"Tovariš major! Gojenci Vojne akademije so 
pripravljeni za jutranji pregled ..  "

»Dobro! Prva vrsta dva koraka naprej in na 
mestu voljno«.

Pregled. Major in Franc pregledujeta prvo 
vrsto. Major svetuje in pripominja.

»Vlado, frizerji te že čakajo, zato ne odlašaj«.
»Peter, očisti komolce. Poglej, da so od mize ze

leni.«
»V redu!«
»Dobro!«
»Franc, daj voljno in takoj v kabinete«.
Tako se je  končalo jutro na akademiji. In jutro 

je ju tru  enako. Ob sedmih smo že sedeli v kabi
netu in poslušali predavanje o kalorični vrednosti 
živil.

TOVARIŠICA, 
GOSPODIČNA 

ALI GOSPA
(Za nagradno tekmovanje)

Lepo prosim, zgodbe ne 
vsiljujem nikomur, niti je  ne 
ponujam kot slabo uvoženo 
blago. Kratkomalo: dana je 
v pretres vsakemu popolno
ma po svobodni izbiri in po 
lastnem preudarku. Prosim, 
lepo!

Zadeve si tudi nisem iz
mislil; take navade nimam. 
Bogme, da ne! Seveda pa mi 
zgodba tudi ni priletela kar 
tako v glavo. Ne, nikakor ne. 
Saj na vse zadnje ne spadam 
v vrste literatov, ki si ne
prestano izmišljujejo vse mo
goče zgodbe, največ pa je 
takih, ki se nikakor ne bi 
mogle dogoditi v vsakdanjem 
življenju. Torej je  ta zgodba 
resnična in jo lahko pod
prem, kot pravijo umni ljud
je, z argumenti in jo lahko 
dokažem kot Pitagorov iz
rek, na tri načine, če hočete.

Ker pa je  zadeva po svoji 
notranji vsebini in strukturi 
— pametne besede, kaj — 
nujna in je  ni mogoče odla
gati kot seje kakšnega pro
svetnega društva radi pre
majhnega števila navzočih 
odbornikov, jo moram pove
dati. Tare me namreč hoda 
skrb in mi ne da več miru. 
V naslova je  napisana ta 
skrb. Kar prečitajte ga, saj 
ni dolg. No, prosim, izvolite! 
Da, vprašanje me muči, od 
kar sem se vrnil od nekod. 
In od takrat si sploh ne upam 
več govoriti z ženskami. K aj
ti lahko se zgodi, da bom po
stal v njihovih očeh nemo
goč kljub temu, da lovim po- 
malem šele Abrahama za 
brado.

Da, bil sem nekje tam in 
tam, k jer smo imeli tak in 
tak seminar, kar pravzaprav 
ni nič hudega, saj so te reči 
čisto vsakdanje in spadajo k 
rednemu življenju. Na semi
narju so bili zbrani skoraj 
samo fini ljudje. Nekateri so 
imeli obešene okrog vratu 
tudi kravate, kar je  bil vse
kakor dokaz, da smo imeli s 
tem seminarjem resne name
ne. Sedeli smo lepo v klo
peh, tako nekako kot nekoč 
v šoli.

Torej sem sedel tudi jaz 
v klopi, kot se spodobi za 
državljana, ki se udeležuje 
seminarjev. Pa me prime hi
poma — naj mi bo odpušče
no — prijetna misel, ki bi jo 

- rad delil s svojo sosedo na 
svoji levi roki, kajti smo 
imeli tudi ženske na našem 
seminarju, kor je  prav in v 
skladu z našo demokracijo.

Je že tako, da nerad mi
slim le nase. To je  grdo in 
je  žalostno, da so danes med 
nami še ljudje, ki tega ne 
vedo ali po nočejo' vedeti.

Torej sedim s prijetno mi
slijo v srcu, se vljudno na
smehnem na levo roko — 
mislim seveda sosedo — in 
milo zajecljam, kot bi bil 
šele začetnik v teh poslih, 
le da me rdečica ni več ob
lila:

»Oh, tovarišica, ali bi me 
hoteli poslušati? Tako čudno 
mi je  v srcu. Res!« Pri teh 
besedah sem tudi primerno 
zavijal oči, kot tisti, ki ple
šejo sodobni ples in so bolj 
podobni norcem kot pamet
nim ljudem. Torej sem zavi
jal oči, kajti na take posle 
se razumem in sem še iz
kušen maček.

Ona pa nič. Sedi, ko bi 
jo kdo pritrdil na klop z 
risalnim žebljičkom. Se muk- 
nila ni! Mislil sem si, da je 
ta ženska prelest tako za
topljena v predavateljevo 
modrovanje. In že sem mislil 
odnehati. Pa nisem, in sem 
še enkrat izkašljal ponižno 
željo. Pa sem zopet slabo 
opravil.

Vrgel sem puško v koruzo 
in napravil načrt za kasneje.

Toda na sesdni desni roki je 
sedel, seveda ne mislim 
dobesedno nekdo, ki so ga 
mučile podobne stvari kot 
mene. In sem ga slišal, slišal 
čisto razločno in jasno in 
ničesar ne dodajam, ničesar 
odvzemam, kajti vedno sem 
zelo konkreten in mi izmiš
ljotine niso kaj prida pri 
srcu. Torej je  rekel človek 
na tovarišični desni strani: 
»Gospodična, gospodična, ne
kaj bi vam rad povedal. Res, 
da,- hudo rad!«

In je  tovarišico na desni 
strani spreletela prečudežna 
milina, pokazala je  svoje be
le zobe, med katerimi jih  je 
bilo že nekaj plombiranih, 
poskušala je  zardeti, kar pu 
j i  ni uspelo, in že sta kram
ljala in kram ljala, mene pa 
je  prevzela nedoumna ljubo
sumnost in občutek strahot
nega poraza. Toda bil sem 
junak in nisem uganjal no
benih maščevalnosti. Le to 
sem si mislil, da je  čisto 
prav, imamo v naši dru
ščini tudi kakšno gospodično, 
kajti te dajejo naši družbi 
večjo ceno in kulturni poja
vi pridejo bolj do izraza.

Pa me je  poraz kljub te
mu zadel. Ni mi bilo vseeno, 
da me je  spodnesel tisti one, 
ki je  sicer nosil kravato in 
imel na sebi tiste ozke hla
če, ki so mu segale komaj 
do gležnjev. Spodnesel me 
je, še preden sem razvil vse 
svoje sile.

Pa mi prijetna misel ni 
hotela več iz glave. Komu 
jo naj ponudim? Moja leva 
roka je  bila zasedena, na 
desni pa ni bilo nikogar, ker 
sem sedel na koncu klopi.

Kaj pa tam zadaj, za mo
jim hrbtom? Da! Prijetna 
misel mi je  dajala poguma 
in podjetnosti. In že je  nšlo 
iz mojih nst: »Ah, tovariši
ca! Ali bi me hoteli posluša
ti? Srce mi je  tako polno 
nečesa nedonmnega in slad
kega!«

Niti pogledalo me ni bla
gorodno bitje. Ne da bi tre 
nilo z očmi, je  sedelo ia ne
kaj prežvekovalo s svojimi 
ljnbkimi usteci. Pa me je  v 
hipu zagrabila pamet, to se 
pravi, da sem jo zagrabil jaz 
na pravem koncu. Spreletela 
me je  misel, da pač tovari
šica ne sliši na ime tovariši
ca, kot ne more slišati naš 
Sultan na ime Abdul Hami- 
da. Čudovito me je  izučila 
prejšn ja izkušnja. Torej, pa 
se pojdimo gospodične!

»Ah, gospodična, ali bi me 
hoteli poslušati. Srce mi je 
prepolno itd . . .« Besede so 
zadele zopet v prazno; ono 
žensko one je  ostalo negib
no, kakor nerazodeta skriv
nost, prečudežno mirno v 
svoji nedognanosti.

Pa je  že zasikal preko ra 
mena svoje gospodične tisti 
plešasti one: »To je  vendar 
gospa, tepec! Prav gotovo si 
priletel z lune, da ne poznaš 
navad, ki so se pričele zo
pet predelovati iz starih šeg 
v nove. Gospodičnn je  gospo
dična, gospa je  gospa, tova
rišica pa naj je  tista, ki ne 
zasluži, da bi bila gospodič
na ali gospa. Ti je  jasno, 
cepec!«

Pri priči me je  minila p ri
jetna misel. N ajraje bi se 
skril v svoj lastni žep, tako 
mi je  bilo nerodno. Ali ni
sem bil ves čas živ dokaz, 
da živim nekje daleč odtr
gan od življenja, saj sem še 
vedno, pomislite, klical ljudi 
okrog sebe s tovariši in to
varišicami.

Še vedno sem v veliki za
dregi in si ne vem več po
magati. V vsej druščini so 
bile skoraj same gospodične, 
gospe in gospodje. Tovariš in 
tovarišica sta bila potisnje
na nekam v pozabo, kot ju 
sploh ne bi bilo nikoli na 
svetu. Le tam v kotu je  stal 
en sam ubog tovariš; nihče 
se ni zmenil zanj. Kaj bi le 
z njim, ko pa je  priletel z 
lune. Kot jaz, Človek, ki sem 
naveličan gospodičen in go
spa.

COCTEAU -  DUMAS: SVET TIŠINE
Med deli, ki so y zadnjem času zbudila 

Teliko zanimanje med slovenskim beročim 
občinstvom, je knjiga »Svet tišine«, ki sta jo 
»apisala francoska raziskovalca — potaplja
ča Jacques Yves Cocteau in Frederic Dumas.

»Svet tišine« ni roman; to sole reportažni 
zapiski z podvodnega sveta, vendar so v 
marsičem zanimivejši kot najbolj napet ro
man, saj nam predstavljajo čudovit svet pod 
vodo, kamor si je človek vedno želel priti. 
Avtorja nam pripovedujeta o življenju na 
morskem dnu, o nevarnosti potapljačev v 
borbi z morskimi pošastmi, o potopljenih lad
jah ter o železni volji in tehničnem napred
ku človeka, ki zmaguje v borbi z elementi 
vse težave in se ne boji niti smrti. To, kar 
je bilo nekdaj le fantazija, je danes resnič
nost; človeški um in znanost si polagoma 
osvajata slednji kotiček stvarstva.

Knjigo je izdala Cankarjeva založba, 
prevedla pa Mara Puntarjeva.

EDGAR WALLACE: MOŽ IZ MAROKA
Kriminalni romani so bili v prvih povoj

nih letih pri nas na črni listi. Bilo je sploš
no razširjeno mnenje, da so tovrstni roman 
škodljivi, da kvarijo okus bralcev in zato sc 
jih od vseh strani srdito napadali. Ta dej
stva še danes drže, čeprav so bila v začetku 
postavljena preveč črnogledo. Lahko reče
mo, da so naši založniki toliko razgledani, da 
ne izdajajo vsake plaže, če pa tu in tam 
izide kak kriminalni roman, je že toliko iz
bran, da se nam ob njem ni treba bat: 
škodljivih posledic. Večina takih romanov 
nuna nič skupnega z umetnostjo in jih za
ložbe izdajajo zgolj iz komercialnega raz
loga, toda če jih ljudje radi berejo, nam 
ob tem ni treba izgubljati živcev, saj je 
kljub temu boljše, da prebijejo svoj prosti 
čas ob kriminalki, kakor pa v gostilnah.

Kriminalni roman »Mož iz Maroka«, k  
ga ie izdalo ČZP Slovenski poročevalec, bo

našel mnogo bralcev, čeprav je zgodba sa
ma močno privlečena za lase. Bivši ameriški 
diplomat že več let vlamlja v banke in če
prav ga policija dobro pozna, mu vendarle! 
ne more do živega. Ta čudni vlomilec pa 
odnaša denar le svojemu smrtnemu sovraž
niku, ki si je  z goljufijami in umorom pri
dobil premoženje, dokler ni — čeprav po 
zelo čudni poti — pravici vendarle zadošče
no. Da je roman še bolj napet, je  vanj vple
tena. ginljiva ljubezenska zgodba, ki se ka
kor vse ostalo tudi srečno konča. Tisti, ki 
knjige ne bo prebral, ne bo ničesar izgubil, 
kdo jo pa bo, prav tako ne bo ničesar pri
dobil, kvečjemu, da bo izgubil nekaj ur dra
gocenega časa. To je tudi vse.

HERMAN MELVILLE: TYPEE
Herman Melville slovenskim bralcem ni 

neznan. Njegov roman »Moby Dick« (v slo
venščini ga poznamo pod naslovom »Beli 
kit«) je  mojstrsko delo tega pionirja ameri
ške proze in čeprav je bil roman svoj čas 

'hudo grajan, ga danes poznajo vsi kulturni 
narodi sveta. Manj znan je pustolovski, po
topisni roman »Typee«, ki je izšel pred krat
kim prvič v slovenskem prevodu pri založ
bi Lipa v Kopru. Ker je to Melvillov prvi 
daljši tekst, je popolnoma razumljivo, da 
nikakor ne dosega ostalih avtorjevih del, 
čeprav je po svoje prav tako zanimiv.

Roman nas popelje na južnomorska otoč
ja Marquesas, med divja ljudožerska ple
mena Typeecev. Med to pleme zaideta ju -

naka romana Tom in Toby , ko pobegneta 
s kitolovke pred okrutnim kapetanom in tu 
doživita marsikaj zanimivega in spoznata 
dobre in slabe strani primitivnega človeka.

Roman bo marsikomu zanimivo branje, 
čeprav se mu močno pozna, da je  bil napi
san pred sto leti in že marsikatere pisatelje
ve trditve danes ne držijo več.

RICARDO GUIRALDES:
DON SEGUNDO SOMBRA
Cankarjeva založba v Ljubljani je v 

zbirki Sodobni roman pred dnevi izdala ro
man »Don Segundo Sombra«, ki ga je na
pisal argentinski Disatelj Ricardo Guiraldes, 
poslovenil pa Bogomir Stopar. Če se ne mo
tim, je to prvo delo iz argentinske književ
nosti pri nas in zato je tembolj vredno po
zornosti.

Pisatelj nas s svojim delom popelje na 
široke argentinske pampe, med gonjače in 
krotilce poldivjih čred, največjega bogastva 
te južnoameriške države. Preprosto, vendar 
slikovito nam opiše življenje teh ljudi, se
znani nas z njihovo borbo za vsakdanji 
kruh, z veseljem in skrbmi, s tovarištvom, 
ljubeznijo in sovraštvom. Guiraldes rad 
vpleta v svoj roman ljudske običaje in celo 
pravljice, kar naredi knjigo še bolj privlač
no in zanimivo.

Cankarjeva založba je pred leti začela 
načrtno izdajati dela južnoameriških pisa
teljev in tako je »Don Segundo Sombra« že 
četrto delo v slovenščini, ki nam predstav
lja ta zanimiv kos sveta onkraj velike luže.

Novo v naših 
knjigarnah

KAVALIR KRALJICE ELIZABETE
Na londonsko letališče je  prispel 

prekrasen šopek rdečih rož, ki je 
vzbudil veliko zanimanja. Ne zaradi 
tega, ker je bil lep. To ne bi bilo 
nič nenavadnega, če ne bi bile rože 
namenjene — britanski kraljici Eli
zabeti.

Poslal jih je  Italijan Renato Mar
n i roli iz Rima. nevsakdanji kavalir 
angleške kraljice. Ko je  zvedel za 
napad lorda Altrinchama na kraljico 
Elizabeto, je  Marmiroli, nekdanji 
topniški častnik, pozval lorda na 
dvoboj. Poslal mu je  bojevito pismo

in predlagal za dvoboj pištolo ali
meč.

Toda lord mn je ironično odgovo
ril: »Lahko se bojujem samo z dež
nikom. ker drugega orožja nisem še 
nikoli držal v rokah.«

Piker odgovor ni zmedel italijan
skega kavalirja. Ker pač ni mogel 
ubiti žaljivca, je  sklenil, da bo po
slal kraljici vsaj rože ter ji tako 
dokazal svojo vdanost. »Te rdeče 
rože so simbol krvi, ki bi jo prelil, 
da kaznujem vašega žaljivca«, je  pi
sal angleški kraljici.

Marmiroli je  pisal tudi Churchillu 
in ga prosil, naj nese rože kraljici 
Elizabeti, ker je  le on tega vreden. 
Toda ko so z letališča telefonirali 
v Churchillovo rezidenco in vprašali, 
kaj naj storijo z rožami, niso dobili 
nobenega odgovora.

Tako stojijo rože romantičnega 
kavalirja še vedno v hladilniku na 
letališču. Če ne bo v nekaj dneh 
nihče prišel ponje, jih bodo vrnili 
v Italijo. Marmiroli pa se bo moral 
sprijazniti z resnico, da doba roman
tike in dvobojev že dolgo ne sodi

Nikotin kvari
žensko lepoto

S lo v iti n em šk i g in ek o lo g  d r. Hof- 
s ta t te r  p iše  v sv o ji k n jig i  o 
p o g u b n em  v p liv u  n ik o tin a  na  ž e n 
sk o  lep o to . V te j  k n jig i  d r .  H of- 
s ta t te r  p ra v i  m ed  d ru g im , d a  ž e n 
sk a , k i k a d i,  zgub i sv o jo  p r iro je n o  
n e ž n o sti  in  do b i sčaso m a m ošk i iz
raz . N je n a  p o lt  se  o trd i ,  u s ta  p o s ta 
n e jo  n e le p a . K a j ra d o  se  zgod i, d a  
začn o  ž e n sk e , k i k a d e , p o lag o m a  šk i
l it i .  N os j im  n e k a k o  izs to p i in  d o l
n ja  u s tn ic a  p r ič e n ja  p re s e g a ti  g o r

n jo . C e ta k a  ž e n sk a  dobi o tro k a , 
ga n a v a d n o  z a n e m a rja .

S k ra tk a ,  m o d ern e  ž e n sk e  n a j  le 
p r id n o  k a d e , če  h o č e jo  p o s ta ti  g rd e  
in  n es im p a tič n e .

NA SVETU GOVORIJO
2794 JEZIKOV

Če ne štejemo številnih narečij, 
govorijo danes na svetu 2794 jezikov.

Najbolj razširjena je  kitajščina, ki 
jo govori pol milijarde ljudi. Na 
drugem mestu je  angleščina, s ka
tero se sporazumeva 250 milijonov 
ljudi, tre tja  pa je  ruščina. Nemšči
no in japonščino govori danes pri
bližno 1OO milijonov ljudi. Med osta
limi 2792 jeziki pa ni nobenega, ki 
bi ga uporabljalo več kot 54 milijo
nov prebivalcev.
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